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V mene všetkých mužov 
vyznanie našim ženám 

k ich sviatku MDŽ:
Rudolf Čižmárik

Nad studňou
Do hradnej skaly hĺbil Omar studňu.

Po rokoch, keď už zišiel celkom ku dnu, 
uvidel na zrkadle vody Fatimu.

Ja som dnes nad tou studňou myslel na inú...

A nahlas som si šepkal meno,
ktoré sa pre mňa nespájalo s venom,

a predsa prináša mi poklady.
Už len tým, že ma občas pohladí.

(Viem, láska, že ťa neraz slovom zráňam 
a potom bdiem až do ďalšieho rána,

aby som všetko medzi nami pochopil.)

(redakcia) 

„Nemilovať knihu, znamená 
nemilovať múdrosť a nemi-
lovať múdrosť, znamená stá-
vať sa hlupákom,“ slová Jána 
Amosa Komenského dnes 
vo svete informácií, dodá-
vaných prostredníctvom in-
ternetu, naozaj znamenajú 
veľa. Rozhodli sme sa preto 
aj my venovať marcové 
číslo Ľupčianskych zvestí 
viac, ako je zvykom ľuďom 
− rodákom, ktorým sa 
písanie, či vôňa novej knihy 
stalo životnou súčasťou.  

Jej latinský názov Li-
ber pochádza od Rima-
nov − na písanie používali 
tenkú vrstvu „liber“, ktorá 
sa nachádza medzi kôrou 
a drevom stromu. Anglické 
slovo zas „book“ pochádza 

z dánskeho slová pre knihy 
„bog“, čo znamená breza. 
Prví ľudia v Dánsku písa-
li práve na brezovú kôru. 
Už tradične mesiac marec 
spájame s knihou. Kniha, 
najväčší priateľ človeka od 
vynálezu kníhtlače, patrí 
medzi neodmysliteľných 
spoločníkov mladých či 
starých. Žiaľ, čím ďalej, 
tým viac mladí ľudia zane-
dbávajú beletriu a radšej 
využívajú internet alebo sa 
neprítomne pozerajú na te-
levíznu obrazovku.

Matejov marec

Mesiac marec bol pr-
výkrát v bývalom Česko-
slovensku vyhlásený za 
Mesiac knihy v roku 1955 
na počesť Mateja Hreben-

du Hačavského a ako snaha 
o udržanie a podporenie 
trvalého záujmu o knihy. 
Tento významný národný 
buditeľ a ľudový spisovateľ 
sa narodil a aj zomrel v me-
siaci marec. Žil v okolí Ge-
mera a miloval knihy, avšak 
kvôli problémom so zrakom 
nemohol čítať. Preto chodil 
od domu k domu a prosil 
ľudí, aby mu čítali. Matej 
Hrebenda sa významne po-
dieľal na šírení slovenskej 
knižnej kultúry. Putoval po 
Slovensku, zbieral staré tla-

če, rukopisy a zachraňoval 
ich. Knihy  rozširoval aj vo 
veľkých mestách ako Praha, 
Viedeň, aj Pešť. Zaslúžil sa 
tým o rozvíjanie slovenské-
ho národného povedomia. 
Rozširovaním obľúbených 
kalendárov a populárnej 
spisby medzi pospolitým 
slovenským ľudom prispel 
k tomu, že aj chudobní a ne-
vzdelaní ľudia spoznávali 
knižnú kultúru a získavali 
prehľad o verejnom dianí.

Iní rušia, my nakupujeme

Vydavatelia mu predávali 
knihy a on ich spájal nielen 
s predajom. On nimi poúčal 
ľudí, šíril kultúru a osvetu. 
Mnohí ľudia pokladali číta-
nie kníh za nepotrebnú vec. 
Na cestách zachraňoval kni-
hy pred pálením, vyhode-

Naša knižnica je malý zázrak

Najväčšia knižnica na svete
Knižnica kongresu, Washington DC, USA obsahu-

je 28 miliónov kníh a má 532 kilometrov regálov. Ak 
by ste išli cca 50 km za hodinu v aute, trvalo by vám 
takmer 8 hodín prejsť všetky. A to bez prestávky!

Najpredávanejší autori všetkých čias
Táto pocta patrí Agathye Christie, autorke detektív-

nych príbehov. Od roku 1920 sa predalo cez miliardu 
výtlačkov jej kníh v anglickom jazyku a o ďalšiu mi-
liardu viac v 45 cudzích jazykoch. Viac sa predalo už 
iba Biblie a kníh od Williama Shakespeara.

ním či roztrhaním. Zachrá-
nil mnoho kníh, a tým sa 
pričinil o vybudovanie kniž-
níc. V roku 1980 (sté výro-
čie jeho smrti) ho vyhlásili 
za jubilanta UNESCO. Dnes 
už úlohu Mateja Hreben-

du − šírenie kníh a knižnej 
kultúry a podporu vzdelá-
vania − plnia knižnice. Tá 
naša v Slovenskej Ľupči je 
vraj v dnešnej ťažkej dobe 
malým zázrakom. Nielenže 
svoju činnosť zachovala, 
kým okolité dediny knižnice 
rušia, ale nakupuje naďalej 
nové knihy. Je to aj vďaka 
citlivej duši knihovníčky 
Alexandry Dankovej, ktorá 
bola za svoju činnosť v tejto 
oblasti v minulosti právom 
ocenená.      Erika Lamperová

foto int.
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aktuálNe v ObcI aktuálNe v ObcI

Pozvánka
Dňa 20. marca 2013 vás o 15.00 hod. pozývame 
na slávnostné kladenie vencov a uctenie si výro-
čia oslobodenia obce a o 15.30 hod. na VÝROČNÚ 
ČLENSKÚ SCHÔDZU ZO SZPB, ktorá sa bude konať 
v Miestnom kultúrnom stredisku Slovenská Ľupča.
Program: 1. Otvorenie; 2. Schválenie programu VČS 
ZO SZPB; 3. Voľba návrhovej komisie; 4. Správa čin-
nosti ZO SZPB a úlohy na ďalšie obdobie; 5. Revízna 
správa o hospodárení ZO od poslednej VČS; 6. Disku-
sia; 7. Schválenie uznesenia; 8. Ukončenie

tak ako sme už avizovali, 
v tomto vydaní Ľupčian-
skych zvestí sme mali 
začať sériu rozhovorov so 
zamestnancami obecného 
úradu, práve staros-
tom obce. vzhľadom na 
aktuálnosť témy sme však 
dali priestor zamestnan-
kyniam opatrovateľskej 
služby Gabriele bendíko-
vej, terézii chabadovej, 
kataríne Potančokovej 
a viere Pivarčiovej. 

Okrem iného sa vyjadria 
aj k rozvozu stravy − pod-
netu, ktorý zarezonoval 
v minulom čísle. Naviaže-
me na spomínaný podnet 
od občanov − prečo pri 
rozvoze stravy pre opatro-
vaných nevyužívajú osobné 
auto z obecného úradu s vo-
dičom. 

Prečo teda? Skúste 
nám túto problematiku 
priblížiť zo svojho po-
hľadu.

Ďakujeme za podnet, 
ktorým nám chceli uľahčiť 
prácu. Využívanie auta za 
týmto účelom by nám prácu 
paradoxne neuľahčilo, skôr 
skomplikovalo. Obedy totiž 
nenosíme len z domova dô-
chodcov, ale podľa priania 
klientov aj z iných zariade-
ní a v rôznom čase. Roznos 
obedov sa neobmedzuje len 
na jeho donášku, ale aj na 
iné úkony časovo náročnej-
šie. Navyše pohyb pri práci 
mnohým z nás vyhovuje.

Mohli  by ste čitate-
ľom priblížiť vašu náplň 
práce a čo všetko doká-
žete poskytnúť opatro-
vaným?

Okrem donášky obeda  
upratujeme, nakupujeme, 
ošetrujeme, ale vyjadrenie 

sa k tejto otázke má len in-
formatívny charakter. Celú 
ponuku služieb poskytuje 
v prípade záujmu sociálne 
oddelenie na obecnom úra-
de. Čo sa týka našej osobnej 
účasti na poskytovaní opat-
rovateľskej starostlivosti, 
nie je obmedzená len na po-
skytovanie a uspokojovanie 
fyzických a telesných po-
trieb, drobné domáce práce 
cez úradné záležitosti... Ale 
je to spoluúčasť aj na psy-

chickej, duchovnej a sociál-
nej podpore klientov a ich 
rodín, čo je veľakrát nároč-
nejšie ako samotné úkony.

Je nepochybné, že vy-
konávať takú náročnú 
a nedocenenú činnosť 
môže len človek, ktorý 
má rád nielen túto prácu, 
ale aj ľudí. Musí dokázať 
lásku nielen prijať, ale 
v tomto prípade aj cudzím 
ľuďom dať. Zároveň musí 
byť veľmi dobrý psycho-
lóg. Ako toto všetko zvlá-
date vy samy a čo je pre 
vás hnacím motorom?

Viera: Práca s ľuďmi 
ma baví, nie je stereotyp-
ná, stále ma dokáže niečím 
novým prekvapiť, často rie-
šim situácie, ktoré preveria 
moju psychickú a fyzickú 
odolnosť. A som maximál-
ne spokojná s naším mini-
kolektívom.

Terézia: Svoju prácu 
vnímam predovšetkým ako 
poslanie. Áno, mám ju rada, 
mám rada ľudí a napriek 
náročnosti ma napĺňa, až 
sa niekedy čudujem. Čo je 
pre mňa hnacím motorom? 
Niekedy sú to samotní 
klienti, veľmi často moje 
kolegynky a vždy Boh, kto-
rý je nad všetkým.

Katarína: Ja to nebe-
riem ako prácu, ale skôr ako 
službu druhým. Keď vidíte, 
že ste si získali dôveru kli-
enta, snažíte sa pochopiť 
jeho problémy, pomôcť mu 
a on sa vám odvďačí úsme-
vom, pohladením. Je to pre 
mňa zadosťučinením aj na-
priek fyzickej a psychickej 
náročnosti.

Gabriela: Mám túto 
prácu veľmi rada. Zvládam 
to jedine s Božou pomocou 
a mojím veľkým vzorom je 
Matka Tereza.

Zažívate rôzne situá-
cie, často prežívate ťaž-
ké chvíle pri úmrtí opat-
rovaného, ktorého ste si 
isto aj obľúbili. Preto je 
potrebné vedieť si od-
dýchnuť. Ako teda  rela-
xujete a naberáte novú 
silu? 

Viera: Venujem sa ro-
dine, sem-tam je to dobrá 
kniha, film a hudba.

Terézia: Jój, len múd-
ro využiť čas. Každé ročné 
obdobie je pre mňa výzvou. 
Už teraz sa teším na prácu 
v záhradke okolo kvetov. 
V lete sa potom teším z ich 
krásy, rada si prečítam 
užitočnú knižku a párkrát 
splavíme s rodinou Hron. 
Jeseň je krásna na túry, 
prechádzky, ale najradšej 
chodím do Medžugoria... 
V zime sa venujem viac aj 
manželovi, chodíme spolu 
na bežkách.

Katarína: Ako matka 
dvoch detí sa venujem rodi-
ne, práci v záhrade, pomoci 
rodičom, a keby som mala 
viac času, ešte by sa našlo 
zopár aktivít.

Gabriela: Rada čítam. 
V lete sa venujem záhrade. 
Mám rada prírodu – tam si 
veľmi oddýchnem.

• • •
Dovoľte mi na záver po-

ďakovať sa za rozhovor, 
ale hlavne v mene staros-
tu obce a celého kolektívu 
obecného úradu za obeta-
vosť a lásku, ktorú do svojej 
práce z úprimného srdca 
vkladáte. 

Ivona Dobišová, foto: int.

lásku a pochopenie 
rozdávajú inýmJar nám pomaly klepe na 

dvere a snehová nádiel-
ka dáva, ako a hovorí, 
„nadobro spánombohom“. 
No jej milosrdná služ-
ba − všetko pred očami 
zakryť − odchádza spolu 
s ňou a nám sa odkrýva 
kanalizačná realita. Práce 
totiž pomaly začínajú. 

Na ich priebeh v súčas-
nosti a pokračovanie počas 
nasledujúceho obdobia sme 
sa opýtali stavbyvedúceho 
Juraja Sedliačeka.

Počas zimy sa objavili na 
mnohých miestach prepad-
liny a dočasne zasypané, 
pôvodne vyrovnané výko-
py sú plné jám. Čo s tým?

Práce s prerovnávaním 
a úpravou kanalizačných 
rýh na jednotlivých uliciach 
po zimnom období sme už 
začali a budú realizované 
priebežne.

Tu sa nám natíska otáz-
ka, s ktorou sme sa stretli 
od obyvateľov obce už 
niekoľkokrát. Prečo sa 
niektoré časti ulíc upra-
vovali asfaltom a niekto-
ré iba štrkom? Napríklad 
taká Cambelova.

Pokládka asfaltu pre-
behla na ceste III. triedy na 
Námestí SNP a taktiež na 
dvoch najfrekventovanej-
ších cestách v rámci obce. To 
je jedna vec. Druhá vec je, že 
dočasný asfalt je položený na 
miestach, kde už sú zrealizo-
vané aj domové prípojky.

Takže ide o dočasný as-
falt, ktorý pôjde dole?

Áno, ten trvalý bude mož-
né robiť až potom, ako bude 
hotová hlavná vetva kanali-
zácie a zrealizované všetky 
domové prípojky. Predbežný 
termín realizácie je jar 2014.

Kedy sa teda opäť začne 
s výkopovými prácami?

Všetko bude záležať od 
počasia. Tento týždeň sa 
začalo na podkonickej ceste, 
no o pár dní má opäť sne-
žiť a mrznúť, a to by mohlo 
práce ovplyvniť. Ako hlavný 
zhotoviteľ však každý týždeň 
zasielame na obec týždenný 
plán prác. Ten je následne 
uverejnený na internetovej 
stránke obce. Občania si 
na ňom môžu pozrieť, kde 
a kedy plánujeme práce.

Obyvateľov trápia 
niektoré poškodenia ich 
majetku, domov, stien, 
praskliny. Čo s tým a kde 
sa majú obrátiť, ak čosi 
také postrehli?

Snažíme sa postupovať 
veľmi opatrne, ale stať sa to 
môže. Na začiatku všetkých 
prác sme si vypracovali mo-
nitoring ciest a budov čiže 
ako vyzerali ploty, domy 
a jednotlivé ulice pred vý-
stavbou. Ak budú škody 
evidentne spôsobené vý-
stavbou, poškodený sa môže 
obrátiť prostredníctvom 
obce na hlavného zhotovi-
teľa, t.j Doprastav a my to 
budeme ďalej riešiť s našimi 
dodávateľmi. No snažíme sa 
k prácam stavať naozaj tak, 
aby sme obyvateľom maje-
tok nepoškodili.

Vráťme sa k Hronskej 
ulici. Aj z pohľadu nás la-
ikov je to oriešok, ktorý 
bude ťažko rozlúsknuť, 
pretože popod cestu sú 
umiestnené betónové 
skruže a v nich je zvedený 
potok. Ako budete pripá-
jať domy z ľavej strany, 
keď kanalizácia vedie tou 
pravou? 

Bude to ťažké. Sú dve al-
ternatívy, ale obe musíme 
overiť, či a v akom rozsahu 
je ich možné uskutočniť. Je 
to staré riečisko, v ňom sú 
často obrovské balvany. Už 
som bol na Povodí Hrona 
a vieme, ako to pod cestou 
približne vypadá, ale potre-
bujeme ešte vykopať sondy, 
aby sme zistili, ako sú ulože-
né podzemné siete. 

Často sú totiž zazna-
čené inde a zrealizované 
inak?

No, naozaj na to nará-
žame. Inžinierskych sie-
tí  v rámci obce je veľké 
množstvo napríklad T-com, 
vodovod, plynovod, stará 
kanalizácia, dátové káble 

(Energotel), ktoré vedú do 
Biotiky, nízkonapäťové káb-
le, káble vysokého napätia 
atď.

Minulý rok rezonovala 
obcou téma pamiatkové-
ho ochranného pásma. 
Nenarazili ste počas vý-
kopových prác na nálezy, 
ktoré by mohli pamiatka-
rov zaujímať? 

Aj sme si mysleli, že čosi 
nájdeme. Na dohľad nad 
výkopmi máme zazmluv-
nenú odbornú firmu, ktorá 
archeologický výskum rea-
lizuje, ale žiadne relevantné 
archeologické nálezy alebo 
situácie neboli.

Vráťme sa k prípojkám. 
Obyvatelia sa v budúc-
nosti musia pripojiť vo 
vlastnej réžii, no môžu 
o pomoc požiadať aj vás, 
prípadne ostatných do-
dávateľov.

Áno. Je možné osloviť 
jednotlivých dodávateľov 
a dohnúť si s nimi realizáciu 
domovej prípojky na vlast-
nom pozemku. Jednotliví 
dodávatelia si však najprv 
musia splniť svoje zmluvné 
záväzky v rámci výstavby 
a až následne realizovať 
práce pre občanov. Všetko 
ostatné platí tak, ako ste to 
už v niektorom z minulých 
čísiel písali. 

A kedy sa bude možné 
na novú kanalizáciu na-
pojiť? Prípadne čo by sa 
stalo, keby sa niekto na-
pojil už teraz?

Teraz je výslovne zaká-
zané realizovať akékoľvek 
práce na pripojení sa na no-
vovybudovanú kanalizáciu. 
Dielo sa najskôr musí odo-
vzdať obci a obec dá určite 
všetkým občanom vedieť, 
kedy sa bude dať zrealizo-
vať napájanie jednotlivých 
domov. V súčasnosti je to 
majetok zhotoviteľa, ktorý 
potrebuje mať potrubia pri 
odovzdaní čisté a suché, 
aby mohli byť realizované 
odovzdávacie práce. Ešte 
by som chcel obyvateľov 
ubezpečiť, že sa budeme 
snažiť aj v tomto roku aby 
sme minimalizovali dopady 
na ich životný štandard v čo 
najvyššej možnej miere.

Erika Lamperová  
Foto (eg)

komplexný návrh Komu-
nitného plánu sociálnych 
služieb obce, ktorého 
prílohou je aj dotazník 
pre obyvateľov, je možné 
prečítať si v celom znení 
na stránke obce slovenská 
Ľupča www.slovenskalupca.
sk. stručne vám však priblí-
žime aspoň ciele a priority 
rozvoja sociálnych služieb. 

Zostavovatelia návrhu ich 
vidia najmä v rozvoji ambu-
lantných a pobytových soci-
álnych služieb v období rokov 
2013 – 2018. Plán hovorí 
o podpore opatrovateľskej 
služby u občanov, ktorí sú 
na tento druh služby odká-
zaní, no ostávajú v domácom 
prostredí. Rovnako hovorí 
o užšej spolupráci s najbližší-
mi zariadeniami akreditova-
nými územným celkom, ale 
aj o rozšírení poskytovania 
stravovania starších a odká-
zaných osôb. Územný plán 
obce do budúcna počíta aj 
podporuje aktivity subjektov 
na vytvorenie sociálneho za-
riadenia pre potreby obce.

Prispôsobiť aktivitami

Do budúcna plán navrhuje 
pre občanov so spoločenskými 

a sociálnymi problémami pre-
skúmať možnosti vytvorenia 
osobitného príjemcu dávky 
v hmotnej núdzi, aby sa dávky 
sociálneho systému využívali 
na ten účel, na ktorý sú po-
skytované štátom. Rovnako 
vidí možnosť riešenia zásad-
ného problému spoločensky 
neprispôsobivých obyvateľov, 
začleniť ich aktivitami do spo-
ločenského života v obci. 

aktívna účasť 

Okrem iného je nutné 
v obci vyriešiť tak bezba-
riérovosť, ako aj podporiť 
obnovu bytového fondu pre 
mladú generáciu so zreteľom 
na omladenie obce. Obyva-
telia by sa svojou účasťou na 
komunitnom plánovaní mali 
aktívne podieľať, aby bolo 
možné vyhodnocovanie kon-
cepcie rozvoja sociálnych slu-
žieb. Či už písomnými, alebo 
ústnymi návrhmi, ale aj sa-
motnou účasťou na verejnom 
zhromaždení. Obec na na-
pĺňanie jednotlivých priorít  
plánuje využívať viac zdrojo-
vé financovanie a nevylučuje 
ani možnosť prehodnotenia 
obecného rozpočtu smerom 
k navýšeniu v oblasti sociál-
nych služieb.                      (ela)

Práce opäť začalivážení občania!
Predstavujem vám komunitný plán sociálnych služieb obce 
slovenská Ľupča, ktorý bol spracovaný v zmysle Zákona č. 
448/2008 Z.z. o sociálnych službách. komunitný plán je 
metóda, pomocou ktorej môžeme plánovať obsah a rozsah 
sociálnych služieb tak, aby zodpovedali špecifikám našej 
obce a potrebám našich občanov. vďaka tomuto plánu sa 
nám bude dariť adresnejšie a efektívnejšie využívať financie 
obecného rozpočtu pre skvalitnenie sociálnych služieb tam, 
kde je to potrebné a dôležité. Dokument je podkladom 
nielen pre odborníkov, ale pre všetkých obyvateľov obce.

Miroslav Macák, starosta obce

Návrh Komunitného plánu

Čítala som, že darova-
ním pol litra krvi mož-
no zachrániť 4 ľudské 
životy, a zamyslela som 
sa nad tým, koľko životov 
zachránili tí naši darco-
via zo slovenskej Ľupče, 
keď jeden odber je 200 
až 400 mililitrov krvi.

Evidujeme 12 darcov, kto-
rí majú zlatú plaketu. Do-
stávajú ju ženy za 30 a muži 
za 40 odberov. Striebornú 
plaketu má 7 darcov − ženy 
ju dostávajú za 20 odberov 
a muži za 30. Rovnaký po-
čet darcov má plaketu bron-
zovú, a tá sa dostáva za 10 
ženských  a 20 mužských 
oderov. Ďalších našich 21 
členov je bez plakety, ale 
máme aj darcu, ktorý má tú 
najvyššiu plaketu – Dr. Kňa-
zovického, a to za 165 odbe-
rov! Prečo to všetko píšem? 
Odmeňovanie darcov navr-
hol kedysi bývalý starosta 

Peter Lakomčík a súčasné 
obecné zastupiteľstvo v čele 
so starostom Miroslavom 
Macákom v tom pokračuje. 
Mrzia nás „šumy“, ktoré sa 
šíria po zverejnení dotácií 
pre organizácie. Uvediem 
preto výšku našej dotácie 
na správnu mieru − tak ako 
po iné roky sme na činnosť 
dostali 165 eur a 485 eur 
sme dostali na odmeny 
a posedenie pre darcov krvi. 
Ide o záslužnú činnosť, keď 
sa človek rozhodne dať čosi 
zo seba – tú najvzácnej-
šiu životodarnú tekutinu, 
aby zachránil život inému 
človeku. Preto treba dar-
cov odmeňovať aj naďalej, 
a tým ľuďom, čo sa zrejme 
v nevedomosti nad tou výš-
kou či opodstatnenosťou 
pozastavujú, v dobrej viere 
prajem, aby nikdy krv nepo-
trebovali.     

Elena Pašková, 
predsedníčka SČK 

Obrázok sme spravili 
celkom náhodou a netušili 
sme, čo bude na ňom, keď 
si ho zväčšíme. To, čo sme 
uvideli, bolo milým prekva-
pením aj pre nás. Uhádne-
te, kde sa nachádza tento 
Templársky kríž – symbol 
večného života, a koho 
nápad bol umiestniť ho 
práve sem? Pomôcky na 

odhalenie pre šikovných po-
zorovateľov sa nachádzajú 
v dolných rohoch fotografie. 
Odpovede nám zasielajte 
na mailovú adresu zvesti@
slovenskalupca.sk alebo ich 
vložte do schránky Ľupčian-
skych zvestí, umiestnenej 
na tržnici. Zo správnych 
odpovedí vyžrebujeme vý-
hercu.          (redakcia)  foto (jh)

uhádnete, kde 
to je?

Odmeny sú 
opodstatnené

súťažte s nami
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Takýto smutný obraz ostal 
po nostalgickej spomienke 
najmä tých starších ročníkov 
na altánok pri hrade. Hoci si 
veľa z nás uvedomovalo, ako 
túto pamiatku na naše mla-
dé časy chrúme zub času, 
ľudská nevšímavosť, a naj-
mä vandalizmus, napriek 
tomu prázdne miesto a jeho 
zostatky vedľa hradieb, 
prichystané na likvidáciu 
a odvoz, nás zaskočili. Ne-
čudo, mnohým obyvateľom 
Slovenskej Ľupče sa altá-

nok spojil s prvými láskami 
a krásnymi prechádzkami 
za hradným tajomstvom. 

Jeho drevené línie však roky 
neopomenuli a časom sa 
stal takmer nebezpečným. 
A tak majiteľ hradu pristú-
pil k jeho likvidácii. Ako sme 
sa však dozvedeli, možno 
v budúcnosti predsa len na 
jeho mieste čosi bude. V bu-
dúcom čísle Ľupčianskych 
zvestí vám bližšie informá-
cie, kedy, ako a čo bude stáť 
na mieste našich spomie-
nok, podá kastelán hradu 
Vladimír Homola.       (ela)   

Foto G. Virág

vydávanie kalendária kam 
v slovenskej Ľupči privítali 
asi všetci obyvatelia obce. 
lepšie sú informovaní  
o dianí v oblasti nábožen-
skej, vzdelávacej, kultúr-
no- zábavnej i športovej, 
všímajú si viac aj aktivity, 
ktoré nie sú vždy predme-
tom ich záujmu. Publikácii 
sa potešili aj tí ľupčianski 
rodáci, ktorí žijú v rôz-
nych kútoch republiky, ba 
i v zahraničí, ktorých stále 
zaujíma život v rodisku 
a nakoniec aj ľudia z oko-
lia, ktorí radi navštevujú 
rôzne podujatia v Ľupči.

Zostaviť a vydať kalendá-
rium nie je iste také ľahké, 
ako sa na prvý pohľad zdá. 
Okrem zabezpečenia tech-
nických záležitostí veľké 
úsilie treba vynaložiť na zís-
kanie podkladov od inštitú-
cií a záujmových organizácií 
a združení. V prvom rade sa 
zostavovateľ musí skontak-
tovať s ich predstaviteľmi, 
a tí buď osobne poskytnú 
údaje o plánovaných pod-
ujatiach alebo tým poveria 
niektorého svojho prísluš-

níka, „hovorcu“. Len tak sa 
zabezpečí hodnovernosť 
údajov. Až potom môže zo-
stavovateľ pristúpiť k zora-
deniu podujatí z podkladov 
podľa dátumov konania.

Informácie sú dôležité

V kalendáriu na prvý 
polrok 2013 sa však sta-

lo, čo, našťastie, doteraz 
ešte nie. Predstaviteľov 
Evanjelickeho cirkevného 
zboru a. v. v Slovenskej 
Ľupči (zborového farára, 
zborovú dozorkyňu) nikto 
nepožiadal o dodanie pod-
kladov, a tak názvy niekto-
rých podujatí v ňom nie sú 
uvedené správne, ale naj-
mä viaceré aktivity chýba-

jú. Najsmutnejšie je, že sú 
to aj bohoslužby v jednom 
z dvoch pre našu cirkev 
najvýznamnejších období 
− v pôste, a hlavne vo Veľ-
konočnom týždni: Večera 
Pánova na Zelený štvr-
tok o 17.00 hod., služby 
Božie s Večerou Pánovou 
na Veľký piatok a na Veľ-
konočný pondelok o 9.00 
hod. Tieto informácie sú 
zvlášť dôležité, pretože 
v takýchto dňoch si na-
chádzajú cestu do kostola 
aj veriaci, ktorí počas roka 
na ňu zabúdajú. Nakoniec 
jedna otázka. V tiráži je 
ako zostavovateľ uvedená 
Komisia pre podnikanie 
a cestovný ruch, chýba 
však meno zodpovedného 
redaktora alebo konkrétne  
autora. Je to pán starosta 
alebo predseda komisie? 
Alebo nie je nikto zod-
povedný za vydanú pub-
likáciu obecného úradu? 
Uvedený je len kontakt 
na sekretariát obecného 
úradu, ale pani sekretárka 
sa na zostavovaní nezú-
častnila a nie je dostatočne 
informovaná. 

• • •
Bola by škoda, keby ka-

lendárium pre podobné 
pochybenia, ktorým sa dá 
ľahko predísť, stratilo svoju 
informačnú hodnotu a my 
by sme sa na Kam v Sloven-
skej Ľupči nemohli spoľah-
núť. Zostavovateľom preto 
do budúcnosti želáme veľa 
elánu a úspechov bez omy-
lov a nedorozumení v ich 
záslužnej činnosti.

Jarmila Szarowská,  
zborová dozorkyňa

 Gabriela Valentová

Poškodili auto a nevrátili 
peniaze

Príslušníci OO PZ v Slo-
venskej Ľupči v mesiaci 
február evidujú v územ-
nom obvode obce Sloven-
ská Ľupča dva priestupky 
proti majetku – poškode-
nie motorového vozidla na 
Športovej ulici a nevrátenie 
peňazí za dodaný tovar − 
a jeden priestupok proti 
občianskemu spolunaží-
vaniu v rámci susedských 
vzťahov. Všetky priestupky 
sú v súčasnej dobe v štádiu 
objasňovania.

vykradli stelu

V tom istom období pri-
jali príslušníci OO PZ Slo-
venská Ľupča jedno trest-
né oznámenie  o spáchaní 
trestného činu krádeže vlá-
maním v územnom obvode 
obce Slovenská Ľupče. Do-
posiaľ neznámy páchateľ sa 
vlámal do reštaurácie STE-
LA, odkiaľ odcudzil prázd-
ne pivové sudy a finančnú 
hotovosť. V tejto súvis-
losti polícia prosí obča-
nov o pomoc. Ak si niekto 
dňa 25. 2. 2013 v skorých 
ranných hodinách medzi 
03,00 a 04,00 hod. všimol 
v blízkosti reštaurácie 
STELA podozrivé moto-
rové vozidlo, prípadne 
pohyb neznámych osôb, 
aby o tejto skutočnosti 
informoval miestne ob-
vodné oddelenie PZ.

(pm) foto int.

Policajné okienkoNostalgia je nadobro preč

Po kedysi nádhernom altánku ostalo iba smutné prázdne miesto.

Pri hradbách čakali zvyšky altánku na svoju poslednú cestu.

keď sa mlieko rozlialo... Podnety 
občanov

Odpovedá Zuzana bačová, 
zapisovateľka komisie podnikania a cestovného ruchu

„Ako zapisovateľka Komisie podnikania a cestovného 
ruchu, v ktorej pracujem len od septembra minulého roka, 
som dostala za úlohu spracovať a získať podklady pre kalen-
dárium na I. polrok 2013. Je pravdou, že p. Szarowskú a p.
farára Jakuša som pre získanie podkladov neoslovila. Nie je 
jednoduché pri plnení aj iných pracovných povinností, kto-
rých mimochodom v mesiaci január nie je málo, venovať sa 
jednej úlohe na 100 %. Nakoľko v takejto oblasti som ešte 
nemala možnosť pracovať, stalo sa to, čo sa stať nemalo. 
Za chybu, sa úprimne ospravedlňujem, určite to nebolo uro-
bené zámerne. Skúsenosť, ktorú som nadobudla, mi určite 
pomôže vyvarovať sa v budúcnosti podobných chýb v mojej  
práci. Napriek nedopatreniu v informačnej brožúrke verím, 
že Veľká noc znamená pre všetkých veriacich veľa a či je uve-
dená v kalendáriu, alebo nie,  určite príde. Som presvedče-
ná, že si cestu do kostola nájdu všetci tak na Zelený štvrtok 
a Veľký piatok, ako aj na Veľkonočný pondelok.“ 

Požiare spôsobujú straty 
na životoch, poškodenie 
zdravia i závažné škody 
na majetku a životnom 
prostredí. Preto je povin-
nosťou ústredných orgánov, 
obcí, právnických osôb, 
podnikajúcich fyzických 
osôb, ako aj občanov požia-
rom predchádzať a v prí-
pade ich vzniku prispieť na 
ich zdolávanie. Dobrovoľný 
hasičský zbor (DHZ) v našej 
obci má podľa správy 
o činnosti za minulý rok 
k dnešnému dňu 41 členov, 
z toho 16 žien. eviduje 11 
mladých hasičov. Prinášame 
stručné zhrnutie správy 
o činnosti DHZ, ktorú 
vypracoval jeho výbor.

Orgány obce zabezpečujú pl-
nenie povinností, vyplývajúcich 
pre nich zo zákona o ochrane 
pred požiarmi, a predpisov, vy-
daných na jeho základe z iných 
predpisov, upravujúcich po-
vinnosti na úseku ochrany 
pred požiarmi a všeobecne 
záväzného nariadenia obce na 
úseku ochrany pred požiarmi. 
Zabezpečovanie úloh na úse-
ku ochrany pred požiarmi je 
neoddeliteľnou súčasťou ria-
diacej, hospodárskej alebo inej 
základnej činnosti. Obec plní 
svoje úlohy v podmienkach 
bezprostredného styku s oby-
vateľmi, ako aj s Dobrovoľným 
hasičským zborom obce pri 
zabezpečovaní vykonávania 
preventívnych protipožiarnych 
kontrol, preventívno-výchov-
nom pôsobení, ale aj pri odbor-
nej príprave členov obecného 
hasičského zboru. 

Zhodnocujú výsledky

Výbor DHZ každoročne 
zhodnocuje dosiahnuté vý-
sledky vo svojej činnosti za 
uplynulé obdobie a na základe 
rozboru práce prijíma opatre-
nia na skvalitnenie a prehĺbe-
nie výchovnej, preventívnej 
a represívnej činnosti a ďalších 
úloh, vyplývajúcich z nariade-
ní orgánov vyšších stupňov. 
V priebehu volebného obdobia 
organizácia plnila úlohy podľa 
jednotlivých činností, vyplýva-
júcich z hlavných úloh, schvá-
lených na výročnej členskej 
schôdzi. Úlohy z Plánu hlav-
ných úloh na rok 2012 splnili 

podľa jednotlivých bodov a na-
vyše do previerok hasičských 
družstiev sa zapojili aj ženy.

brigádnická činnosť

Bola zameraná najmä na 
úpravu okolia hasične, ha-
sičského náradia, výstroja 
a výzbroje, ale aj na pomoc 
pri organizovaní kultúrnych 
akcií či pomoci občanov, ktorí 
sa ocitli v núdzi, alebo nácvi-
ku na športové súťaže. Počet 
odpracovaných hodín − 1076 
(viď tabuľku) svedčí okrem 
iného aj o obetavosti jednotli-
vých členov pri zabezpečovaní  
a realizácii podujatí. V správe 
sa uvádza, že  na zvládnutie 
úloh bolo potrebné osloviť 
väčšiu časť členskej základne. 
Pri týchto brigádach sa opa-
kovali vo väčšine prípadov tie 
isté mená ako: Vráb, Madoš, 
Belko, Chriašteľ P., Holéci, 
Horvát ml., Cambel, Balko, 
Lamper, Rob, Uhrík, Lakomčík 
M., Molota, Seredy ml. a, sa-
mozrejme, nechýbal ani veli-
teľ. Sporadicky boli tam aj iní, 
nemenovaní. Výbor všetkým 
vyjadril poďakovanie.

Športová činnosť

Správa ďalej uvádza, že čle-
novia, ktorí sú zaradení v ha-
sičských družstvách, sa počas 
celého výcvikového roka neza-
pájali do rôznych požiarnych 
súťaží ako po iné roky. Najvi-
diteľnejšou činnosťou sú pre-
vierky pripravenosti PD, ktoré 
spoľahlivo preverujú priprave-
nosť strojov a ľudí, sú súčasťou 
trvalej údržby strojov, náradia 
so zameraním na kondičnú 

a psychickú zdatnosť súťažia-
cich, ktorá je potrebná najmä 
pri zásahoch v prípade požia-
rov. V roku 2012 sa súťažné 
hasičské družstvá zúčastnili 
na tejto previerke v Dúbravi-
ci. Po krátkej odmlke súťažilo 
aj družstvo žien a obsadilo 
3. miesto. Už tradične sa náš 
DHZ zúčastňuje v rámci dob-
rých susedských vzťahov na 
súťaži hasičských družstiev 
o „Pohár primátora“ a na noč-
nom cvičení hasičských druž-
stiev v Šalkovej. 

Práca s mládežou

Medzi dôležité úlohy v čin-
nosti každej organizácie patrí 
práca s mládežou. Má dlho-
dobé tradície a patrí medzi tie 
oblasti, kde sa oplatí pracovať 
s mladými ľuďmi. Vráti sa to 
v podobe nástupcov a pokračo-
vateľov. V spolupráci so Základ-
nou školou Sama Cambela sa 
podarilo založiť hasičský krú-
žok Mladých hasičov. Úspešné 

bolo jarné kolo hry PLAMEŇ 
v Lučatíne, kde sme obsadili 1. 
miesto a postúpili do krajského 
kola, ktoré sa konalo v našej 
obci. Naši mladí hasiči v kraj-
skom kole skončili na 5. mieste 
a v súťaži Požiarny útok skon-
čili na peknom 2. mieste. V je-
sennom kole na hre PLAMEŇ 
v Brusne sa nezúčastnili, lebo 
naši mladí hasiči hrali ten istý 
deň futbalový zápas vonku. 
Odmenou za vynaložené úsilie 
im DHZ pripravil mikulášske 
posedenie s občerstvením.

Preventívna činnosť

Preventívne požiarne kon-
troly sú dôležitým prostried-
kom na presadenie a skvalit-
nenie požiarnej ochrany, preto 
ich je treba chápať ako zásadnú 
a neoddeliteľnú súčasť systé-
mu požiarnej ochrany. Účelom 
kontrol je previerka dodržia-
vania povinností, stanovených 
predpismi o požiarnej ochrane. 
Obec vytvára na ich vykonanie 

kontrolné skupiny a zaraďuje 
do nich členov obecného ha-
sičského zboru a členov dob-
rovoľnej požiarnej ochrany. 
Kontrolné skupiny sú vo svojej 
podstate pracovné, pomoc-
né orgány pre úsek požiarnej 
ochrany. V uplynulom roku vy-
konali 342 kontrol v obytných 
budovách u fyzických osôb, 
kde bolo zistených 33 závad, 
a v 24 objektoch právnických 
osôb, kde bolo zistených 11 
závad. Boli vypracované zápisy 
a OcÚ zaslal na zistené závady 
upozornenie s dátumom ich 
odstránenia. Zároveň boli od-
vysielané relácie v miestnom 
rozhlase, a to k ochrane lesov, 
jarnému upratovaniu, vypaľo-
vaniu suchej trávy a zimnému 
vykurovaciemu obdobiu. Re-
lácie boli uverejnené aj v Ľup-
čianskych zvestiach.

Rôzne  

V mesiaci júl 2012 DHZ 
pomáhal kultúrnej komisii pri 
realizácii Anna bálu. Podieľa-
li sa zároveň ako asistenčné 
hliadky na kultúrnych akciách 
− divadelných predstaveniach, 
folklórnych podujatiach pre 
OSS a Dratvárik. V mesiaci 
december pomáhali ZŠ pri 
vianočných trhoch. 

Podľa podkladov Výboru DHZ 
spracovala (ela)

Pozn. red. Vzhľadom na 
obmedzený priestor v tlačenej 
verzii Ľupčianskych zvestí si celé 
znenie Správy o činnosti Dobro-
voľného hasičského zboru v Slo-
venskej Ľupči za rok 2012 môže-
te prečítať na našej facebookovej 
stránke Ľupčianske zvesti.

brigádnická činnosť:
Upratovanie HZ a uloženie požiarneho náradia 93 hod.
Oprava hasičskej techniky T 148, Š 706, PPS 12 a PS 8 42 hod.
Polievanie trávnikov 48 hod.
Umývanie cesty 57 hod.
Príprava na Turíčny jarmok 28 hod.
Asistenčné protipožiarne hliadky na Turíčnom jarmoku 186 hod.
Pomoc pri Anna bále 16 hod.    
Pomoc ZŠ pri realizácii Vianočných trhov 42 hod.  
Pomoc občanom pri čerpaní vody zo zatopených suterénov 66 hod.
Pomoc občanom pri pretláčaní kanálov 88 hod. 
Príprava inventarizácie 8 hod.
Iné činnosti v rámci obce alebo zabezpečenia požiarnej ochrany 82 hod.
spolu odpracovaných brigádnických hodín 756 hod.
Rôzne:         
Nácvik mladých hasičov na súťaže 242 hod.
Nácvik PD na športovú súťaž muži a ženy 78 hod.
spolu 320 hod.

PRIaMe ZásaHY – POŽIaRe a pomoc občanom:
DHZ sa za uplynulý rok podieľal na 7 zásahoch: 
10.2.2012  čerpanie vody zo zatopenej pivnice na Nám. SNP  

– p. Petríková a evanjelická fara
17.3.2012 požiar suchej trávy cesta do Podkoníc – Peniažky
12.4.2012 požiar rodinného domu Pod zámkom − Sekereš
27.4.2012 čistenie cesty do Podkoníc od výkalov – Hiadlovský
18.5.2012 požiar suchej trávy Pod zámkom
26.6.2012 čerpanie vody a pretláčanie kanála a čistenie tržnice
22.6.2012 požiar suchej trávy v Jablonke 
Pri čerpaní vody a pretláčaní kanálov DHZ pomáhal občanom: 
03.01.2012 pretláčanie kanála v lesáckej bytovke na Nám. SNP 
27.01.2012 pretláčanie kanála  v lesáckej bytovke Ul. 1. mája č.14 
23.03.2012 pretláčanie kanála v bytovke Za nožiarňou
25.04.2012  pretl. kanála a čerpanie vody zo suterénu v Záhradnej uličke − p. Kmeť
22.07.2012 pretláčanie kanála a čerpanie vody v priestoroch RD
06.10.2012 pretláčanie kanála a čistenie v MŠ
27.10.2012  pretláčanie kanála a čerpanie vody z pivnice Za Ďaňacou − p. Ťurek     
V obci sa vykonávajú výkopové práce pre novú kanalizáciu, v nepriazni-
vom daždivom počasí  bola cesta znečistená, z toho dôvodu ju pomáhali 
v 8 prípadoch vyčistiť, aby neboli práce zastavené.

Dobrovoľný hasičský zbor v našej obci 

Poďakovanie
Dovoľte mi poďakovať sa všetkým funkcionárom a členom 

DHZ za prácu v oblasti výcviku a školenia, preventívnej činnosti 
a kultúrno-spoločenských podujatí, ako aj mladým hasičom za 
dosiahnuté výsledky. Záverom by som chcel poďakovať Obecné-
mu úradu za pomoc pri zabezpečovaní chodu nášho zboru, spon-
zorom, ktorí nám poskytli nezištnú pomoc, firme CONFAL, že aj 
v čase hospodárskej krízy nám poskytli finančnú pomoc. Taktiež 
by som chcel poďakovať dlhoročnému sponzorovi p. Petrovi Mo-
ravčíkovi a firme OTTAVA, ktorí nám zabezpečujú každoročne 
naše hasičské kalendáre. Chcem sa taktiež poďakovať výboru 
DHZ, ako aj všetkým členom DHZ a ich rodinám za pochope-
nie. Výboru do ďalšieho volebného obdobia prajem veľa zdravia, 
elánu, spokojnosti a porozumenia v rodine a chuti do nastáva-
júcej práce v našej organizácii v roku 2013.           Ján Chriašteľ

w w w. s lO v e N s k a l u P c a . s k
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Obec a sPOlOČNOsť Obec a sPOlOČNOsť

Na podnet našej čitateľ-
ky, ktorá si Ľupčianske 
zvesti číta v zahraničí, 
sme teda po Danielovi 
Šustekovi pátrali a našli 
sme aj informácie o jeho 
bratovi andrejovi. Že tieto 
informácie naozaj stoja 
za spomienku, je viac ako 
zrejmé. Najmä v takom 
mesiaci, ako je marec, 
ktorý nám pripomína hod-
notu zachytenú v knihách.

Obaja bratia sa narodili 
v päťdesiatych rokoch 19. 
storočia rodičom Andre-
jovi Šustekovi a Zuzane, 
rod. Muránskej. Andrej bol 
o šesť rokov starší ako Da-
niel. Ľudovú školu navšte-
voval v Slovenskej Ľupči,  
neskôr študoval na reálke 
v Banskej Bystrici. Vyučil 
sa za zámočníka a toto re-
meslo ho doviedlo do Gra-
zu aj Innsbrucku. No vrátil 
sa späť do Slovenskej Ľup-
če. Miesto, ktoré odjakživa 
v sebe skrýva akýsi inšpi-
rujúci „Genius loci“ − cha-
rakteristickú tvoriacu at-
mosféru. Ale aj akúsi veľkú 

vrodenú závislosť od rod-
ného kraja či prostredia.

Publicistický talent

Presne to zrejme fun-
govalo aj v prípade bratov. 
Andreja, ktorý vo svojich 
publicistických dielach po-
užíval pseudonym Ľupčan, 
Osekanec Matiaš, ale aj 
Železolom, história ozna-
čuje za robotníka a záro-
veň spisovateľa samouka, 
tvorcu populárnej litera-
túry, najmä humoristickej 
a spoločensko-satirickej. 
Bol autorom pravidelných 
listov v hiadeľskom nárečí 
v Černokňažníkovi, besed-
níc v Národných novinách, 
popularizačných článkov, 
v ktorých sa zameral na boj 
proti alkoholizmu a odro-
dilstvu. Andrej Šustek však 
bol aj mestský kapitán Slo-
venskej Ľupče, funkcionár 
vzájomnej pokladnice a od 
roku 1872 aj notár.

vandroval za oceán

Mladší Andrejov brat 

Daniel, ktorého sveto-
vá história označuje ako 
slovenského stolárskeho 
remeselníka, autora cesto-
pisnej prózy, podnikateľa, 
ale aj krajanského činiteľa, 
po vychodení Ľudovej ško-
ly v našej obci študoval na 
Nižšom evanjelickom gym-
náziu v Banskej Bystrici. Aj 
on sa vyučil remeslu − za 
stolára v Slovenskej Ľup-
či a stolárstvu sa venoval 
ako tovariš aj v Banskej 
Bystrici. Prišla však doba 
tovarišstva a vandrovky. 
Zavialo ho ako 26-ročné-
ho do amerického Chicaga 
a stal sa z neho umelecký 
stolár a návrhár. Chvíľ-
ku aj farmárčil. Neskôr sa 
však venoval podnikaniu 
v Chicagu. Bol mecenášom 
hospodárskych a politic-
kých akcií Slovákov, do-
zorcom hlavného odboru 

Národného slovenského 
spolku a spoluzaklada-
teľom Matice slovenskej 
v Amerike. Daniel bol však 
predovšetkým cestovateľ 
a spisovateľ − autor cesto-
pisných čŕt s výpoveďou 
o hospodárskych a sociál-
nych pomeroch. Jeho die-
la ako Cesta cez Turecko 
a Egypt do Svätej Zeme, 
Potulky svetom, Z ciest po 
Ázii, Obrázky z americké-
ho života, Do Ameriky, Zo 
starého sveta či Cesta do 
Palestíny obohatili cesto-
pisný žáner v slovenskej 
literatúre druhej polovice 
19. storočia.

Nepokojná krv 

Pri našom pátraní po 
našom slávnom rodákovi 
Danielovi Šustekovi sme 
naďabili na zaujímavý 

článok Štefana Veselého, 
z ktorého časť o Šustekovej 
ceste do Bejrútu  vám pri-
pájame. 

 „…v XII. roč. Obzo-
ru z roku 1874 od 2. čís-
la začína Lichard uverej-
ňovať Šustekove črty zo 
Sýrie pod názvom „Z re-
meselníckej cesty po Ázii“. 
Do sýrskeho Bejrutu dostal 
sa Šustek 21. marca 1871 
loďou, na ktorej ho v spán-
ku okradli do posledného 
groša. Jeho položenie ne-
bolo na závidenie. Našiel si 
však prácu, hoci spočiatku 
iba za byt a stravu, ktorá 
veru nebola chýrna. Lež 
neskoršie, keď dokázal, že 
je vo svojom remesle nao-
zaj dobrým odborníkom, 
dostal prácu u talianskeho 
majstra, u ktorého zostal až 
do svojho odchodu do Ame-
riky. Šustekov opis Bejrutu 

Nezabudneme... Príchod do sýrie
bolo to práve na Jozefa 
roku 1872, keď som 
opustil na ruskej lodi 
Nona mesto Jaffu. Pre-
tože tento parník musel 
pre nadmieru rozbúrené 
more dlhší čas čakať na 
lepšie poveternostné 
podmienky, nazhromaždi-
lo sa premnoho pocest-
ných, ktorí sa chceli 
ním dostať do bejrutu 
v sýrii. Na lodi boli ľudia 
najrozličnejších národov; 
najviac však bolo arabov. 

Bola to veru veľmi nemilá 
plavba; trvala dva dni a dve 
noci. Veď som nemal turá-
ky, aby som si mohol zaistiť 
pohodlné, oddelené miesto. 
Najviac ma však mrzelo, že 
za tejto cesty sa mi rozbila 
cestovná sklenica, ktorú som 
si bol kúpil ešte v Merane za 
2 zl. a ktorá ma potom spre-
vádzala všade na mojich ces-
tách v troch častiach sveta. 
Nedivte sa, milí rodáci, keď 
aj takúto maličkosť spomí-
nam. Veď iste sami z vlastnej 
skúsenosti viete, ako si človek 
obľúbi aj chatrný predmet, 
napríklad vreckový nožík, 
ktorý dlho používal a ktorý 
mu pripomína rozličné prího-
dy z jeho života.

Ale táto nehoda nebola je-
diná. Druhá noc bola hodne 
chladná, a ja, aby som ušiel 
smradu, uložil som sa na pa-
lube v blízkosti parostroja, 
kde od peci zavieval trochu 
teplejší vzduch. Kým som 
driemal, obsluhovači pa-
rostroja rozliali na palube 
čierny olej, ktorým mastie-
vajú stroj, a môj kabát mi 
celkom zašpinili, takže som 
vyzeral ako naozajstný kolo-
mažník. Keď som sa prebudil 
a zazrel svoj skazený oblek, 
začal som ho na všetky strany 
bedlivejšie prezerať a ohma-
távať. Pritom som na svoje 
nemalé prestrašenie zbadal, 
že mi v spánku daktorý zlo-
dejský Arab ukradol z vrecka 
všetky moje peniaze. Nebolo 
ich, pravda, mnoho, asi 14 

zlatých. Nuž ale zostať na 
šírom mori, v úplne cudzom 
svete, bez groša na holej dla-
ni, to je predsa len nie žart. 
Ale všetka moja námaha vy-
pátrať zlodeja by bola bývala 
márna; jedinou útechou mi 
bolo, že sme už zďaleka videli 
mesto Bejrut.

O krátky čas spustil parník 
kotvy a my sme zastali dosť 
ďaleko od brehu, takže sa 
bolo treba previezť na šajkách 
(člnkoch) do mesta. Veslárom 
som nechal do zálohy svoju 
vandrovnú kapsičku, kým 
budem môcť ako-tak zaplatiť 
prievozné. Keď som sa dostal 
na breh a do mesta, začal som 
behať hore-dolu, či by som 
nenašiel niekoho, s kým by 
som sa mohol porozprávať 
a poradiť o svojom smutnom 
stave. Po dlhom behaní na-
šiel som v Bejrute usadeného 
stolárskeho majstra, Ne-
mca Leitwega, ktorému som 
v krátkosti vyrozprával, aká 
nehoda sa mi stala na lodi, 
a prosil som ho o robotu. Ten-
to statočný chudák so slzami 
v očiach ma uisťoval, že by mi 
veľmi rád pomohol, ale sám 
teraz nemá prácu; so svojou 
chudobou sa však so mnou po-
delil. Vytiahol jeden striebor-
ný frank (podľa tamojšieho 
kurzu asi našich 42 grajcia-
rov) a daroval mi ho. S najsr-
dečnejším poďakovaním som 
prijal tento dar a bežal som 
hneď k nábrežiu, kde som si 
po zaplatení 20 grajciarov 
vymenil v zálohe ponecha-

nú kapsičku. Tak mi zostalo 
na moje prvé útraty v tomto 
cudzom meste 22 grajciarov. 
Dal som sa teda znova behať 
hore-dolu po meste za robo-
tou; ale kde nič, tu nič!

Už sa aj zotmilo, a ja som 
za celú plavbu, ktorá trva-
la vyše 50 hodín, zjedol iba 
jednu porciu jedla v nádeji, 
že sa potom v Bejrute po-
riadne, azda aj po európsky, 
naobedujem. Mal som teda 
prenáramný hlad a noc ma 
prinútila vkročiť do biedneho 
židovského krámika, kde som 
požiadal o nocľah. Miesto na 
spanie mi hostinský vykázal 
na zablatenej dlážke izby, 
kde nebola naporúdzi ani len 
viazanica slamy. Vystrel som 
sa teda, ako som bol obleče-
ný, na zem, a rozmýšľajúc 
o svojom biednom stave, som 
usnul. Prisnili sa mi krásne 
sny, mal som všetkého na-
dostač; no tým trpkejšie bolo 
moje precitnutie zo sna do 
smutnej skutočnosti. Sotva 
som oči otvoril, už stál predo 
mnou Žid a žiadal za nocľah 
dva piastre (asi našich 20 
grajciarov).

„Majte milosrdenstvo!“ 
hovorím. „Nemám viac, iba 
dva a pol piastra, a aj to je len 
almužna! Všetky peniaze mi 
ukradli“.

Ale daromné boli moje 
prosby; musel som mu dať 
svoje posledné groše, ktoré 
mi boli tak veľmi treba na 
chlieb!

Zdroj: www.zlatýfond.sme.sk

Z vašich listov
Erike Lamperovej a redakcii − ďakujem vám, že 

ste si na str. 10 v Historickom kalendári spomenuli na 
3 zahynutých Ľupčanov. Jeden z nich, Lacko Číž bol 
môj brat. Nech mu je drahá slovenská zem ľahká. Ľup-
čianske zvesti sa mi veľmi páčia. Sú naozaj okienkom 
a oboznamovateľom pre nás, ktorí v Ľupči už nežijeme, 
ale sa stále o dianie tam zaujímame. Našla som si v Ľup-
čianskych zvestiach veľa tematicky rôznorodých článkov, 
ktoré ma upútali a aj informovali. Napríklad o cesto-
vaní Nepálom, kde som ja bola v roku 2011, od Ivana 
Fodora, ale aj výstava plastík Jána Kulicha na hrade.  
Ešte by som sa rada opýtať na Daniela Šusteka, rodáka 
zo Slovenskej Ľupče (*27. január 1846 Slovenská Ľup-
ča − †13. marec 1927 Chicago, USA).

Ja som vychodila ZDŠ v Slov. Ľupči, ale nikdy som 
o ňom nepočula. Ľupčania by nemali zabúdať na svo-
jich rodákov. Bol aktívny medzi krajanmi v USA. Keď-
že žijem a pracujem v cudzine už mnoho rokov, vážim 
si prácu rodákov pred nami, ktorí za oveľa ťažších pod-
mienok a obetí žili ďaleko od rodnej vlasti a nikdy na ňu 
nezabudli. Medzi nich patrí aj môj starý otec, ktorý je 
pochovaný v Severnom Ontáriu. Možno by ste si v Ľup-
čianskych zvestiach mohli na neho spomenúť.

S pozdravom, 
 Agnesa Belošičová, rod. Čížová

Úryvok z knihy Daniela Šusteka 
cesty po ázii   
(v pôvodnom znení neupravované)

a života jeho obyvateľov má 
už pečať dôkladnejšej zna-
losti prostredia; už sa tak 
neprenáhľuje v úsudkoch, 
hoci ani tu veľmi nepátra 
po pravých príčinách mno-
hých neblahých spoločen-
ských javov. Podáva nám 
však historicky verný obraz 
tohto mesta, ktoré sa na čas 
stalo jeho domovom. Z Bej-
rutu vykonal Šustek dva 
väčšie výlety; jeden v máji 
1872 koňmo na predhorie 
Libanonu, druhý v júli toho 
istého roku loďou do Pales-
tíny, kde navštívil Nazaret, 
vystúpil na horu Tábor 
a prezrel si aj iné miesta Ga-
lilejska. Po devätnásťden-
nom putovaní vrátil sa do 
Bejrutu. Avšak nepokojná 
krv ťahala ho ďalej do sveta. 
Keď už mal pohromade 350 
zlatých, začal uvažovať, kam 
odísť. Lákala ho Austrália 

i Amerika. Rozhodol sa však 
pre Ameriku, najmä keď na 
túto cestu našiel i spoloční-
ka v osobe priateľa Karola 
Hermanna, Prusa z Koblen-
zu, tak isto stolára.“

• • •
Kým starší zo Šustekov-

cov Andrej zomrel vo veku 
nedožitých 75 rokov doma 
v Slovenskej Ľupči, Daniel 
sa dožil o šesť rokov viac. 
Jeho Genius loci však zna-
menalo oveľa viac – jeho 
vrodená závislosť súvisela 
s cestovaním po svete, ale 
najmä s myšlienkou na 
rodné Slovensko. Daniel – 
slovenský stolársky robot-
ník s dušou dobrodruha, 
no i spisovateľa zo Sloven-
skej Ľupče to dával najavo 
vo svojich súkromných ak-
tivitách celému svetu.   

Spracovala Erika Lamperová
foto int.

Robotníci s ľupčianskou dušou dobrodruha    i spisovateľa
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Malí 
divadelníci

Stredoslovenské osve-
tové stredisko v Banskej 
Bystrici v spolupráci s Ob-
cou Slovenská Ľupča − 
Miestnym kultúrnym stre-
diskom Slovenská Ľupča 
organizuje 7. ročník regi-
onálnej postupovej pre-
hliadky detských divadiel 
a divadla dospelých, hrajú-
cich pre deti, My sme malí 
divadelníci. Prehliadka 
sa uskutoční 20. marca 
2013 v kinosále Miestne-
ho kultúrneho strediska 
o 8.00 hod. Vstupné je 0,50 
Eur. Divákom sa predstavia 
detské divadelné súbory 
z Banskej Bystrice, zo Slo-
venskej Ľupče, z Brezna 
a z Malachova.

(ad)
Foto archív

ŽIvOt a kultÚRa ŽIvOt a kultÚRa

Je skvelé stretnúť človeka, 
ktorý rozdáva energiu 
a dobrú náladu aj napriek 
tomu, že to nemá v živote 
ľahké. až vtedy si veľakrát 
dokážeme uvedomiť, čo 
všetko nám život ponú-
ka, ako málo toho niekedy 
berieme a pritom chceme 
stále viac. Žena, o ktorej 
platia úvodné slová, ma 
privítala s úsmevom na 
tvári, a to hlavne keď bola 
reč o jej tvorbe, záľube 
či vášni, o maľovaní.

Volá sa Jarmila Filadelfio-
vá a býva v Slovenskej Ľupči 
už siedmy rok. Je členkou 
celoslovenského Združenia 
nezávislých výtvarníkov 
ARTEFAKT. Vyštudovala 
odbor priemyselného desig-
nu  na Strednej umelecko-
priemyselnej škole v Krem-
nici. Jej silnou stránkou je 

kresba, modelovanie a maľ-
ba. Silná vnútorne je predo-
všetkým ona sama. 

Najviac bolí nezáujem

Narodila sa s chorobou 
chondrodystrophia, čo je 
porucha tvorby chrupavky, 
spôsobujúca rozpad kostí. Aj 
napriek tomuto hendikepu 
sa však stále snaží o sebare-
alizáciu vo viacerých oblas-
tiach. Záujem o maľovanie 
v sebe objavila už v detstve. 
Keď nemohla chodiť, vza-
la do ruky farbičky a štetce 
a maľovala. Aktívny oddych 
sa postupom času menil na 
potrebu tvoriť, odpútať sa od 
reálneho sveta,  pretože ľudia 
vedia niekedy veľmi sklamať 
a najviac bolí ich nezáujem. 
No nevzdáva sa a prijíma 
všetko, čo jej život ponúka. 
Ako sama povedala, s choro-
bou sa nikdy nevyrovnala, ale 
snaží sa žiť a bojovať. Nesedí 
doma so založenými rukami 
a neľutuje sa. Pretože − ako 
sa hovorí − ľútosť je najne-
užitočnejšia vec na svete. Za-
pája sa aj do činnosti zväzu 
telesne postihnutých a chce 
ukázať im aj svetu, že aj po-
stihnutý človek môže tvoriť 
a že aj napriek odmietnutiu 
sa dá pokračovať ďalej. 

Množstvo ocenení 

Za svoju tvorbu a cítenie 
umelca, vyjadrujúceho sa far-
bami, získala množstvo ocene-
ní a za sebou má už aj niekoľ-
ko výstav. A to nielen tu u nás, 
ale aj v zahraničí. Minulý rok 
v lete mala na Hrade Ľupča 
výstavu pod názvom “Hrady, 
zámky, veduty“. Dopriala si 
ju ako darček k okrúhlym na-
rodeninám. Návštevníci mali 
možnosť vidieť obrazy a de-
koratívnu keramiku, jej tvor-
bu, do ktorej dala seba a to, 
ako vidí svet. Každý ho predsa 
vidí inak. Umelkyňa miluje 
jesenné farby. Tie nájdeme aj 
v jej mnohých obrazoch. Sú 
to podľa nej najkrajšie farby 
v roku. Farby, ktoré neprovo-
kujú, ale upokojujú. Jarka ma 
pozvala k sebe domov a hneď 
vás vyvediem z omylu, ak 
ste si predstavili holé steny 
a bezfarebné prostredie. Bolo 
to jej vlastné vyjadrenie slova 
„domov“. 

Inšpirácia je rodina

Odrazu som stála v galérii 
nahusto ovešanej obrazmi. 
Niektoré mi už boli známe, 
ale bol to len zlomok toho, 
čo sa tam všetko ukrýva. 
Maľby krajín a hradov sa 
striedali s obrazmi ľudovej 
tvorby a portrétmi. Najmä 
portrétmi detí a starých 
ľudí. To, čo maľuje najrad-
šej. Ukázala mi kroniku plnú 
svojich zážitkov, spomienok 
a fotografií svojich malieb. 
Na jednej z mnohých zapl-
nených strán bolo napísané: 
„Je to vskutku vzácny dar 

dokázať sa prihovárať k ľu-
ďom prostredníctvom takej 
univerzálnej reči, akou je 
výtvarné umenie.“ Pomocou 
tohto daru sa k nám priho-
vára aj spomínaná umel-
kyňa. Má rada maľovanie 
vonku a hneď, ako začne byť 
teplo a je priaznivé počasie, 
vystavuje obrazy pred svojím 
domom. V prípade záujmu 
o jej umelecké diela môžete 
spoznať jej svet obrazov tiež. 
Stačí sa dopredu ohlásiť, lebo 
umelec tvorí stále. Maľuje aj 
na objednávku. Namaľuje 
to, o čo majú ľudia záujem. 
A čo je inšpiráciou pre jej ži-
vot a tvorbu? Rodina. Dvaja 
synovia, ktorým venovala 
aj množstvo portrétov, už 
keď boli maličkí. A takisto aj 
múza, ktorú má vždy. S ňou 
aj maľované obrazy môžu 
mať svoju dušu.

Text: Adriána Peťková
Foto: archív (jf)

Dlhodobou snahou akcio-
vej spoločnosti Železiarní 
Podbrezová je hrad 
neustále zveľaďovať a po-
núknuť návštevníkom di-
vácky príťažlivú koncepciu 
spojenia histórie, súčas-
nosti, umenia a kultúry. to 
všetko Hrad Ľupča ponúka. 
cieľavedome sa tu vytvára 
zbierkový fond a galérie, 
v ktorých sa umenie zane-
chá aj ďalším generáciám. 

Okrem novootvorenej 
stálej expozície sôch a relié-
fov prof. Kulicha pribudli do 
hradných miestností ďalšie 
umelecké diela, diela medzi-
národného charakteru.

Je to dvadsaťštyri obrazov, 
ktoré boli namaľované počas 
septembrového medzinárod-

ného sympózia a dnes obo-
hacujú barokové priestory 
dolného nádvoria pôvodne 
stredovekého hradu. 

Príroda, pamiatky a tradície

Siedmi ruskí akademic-
kí maliari Valerij Rževskij, 
Nikolaj Solomin, Alexander 
Golyšev, Michail Goršunov, 
Ľjubov Dolgich, Vladimir 
Latyncev a Peter Stronskij 
v priebehu niekoľkých dní 
namaľovali autentické realis-
tické umelecké diela, zobra-
zujúce krásy horehronskej 
krajiny. Každý z maliarov pre-
niesol na plátno svoje emócie 
vlastným umeleckým štý-
lom, preferujúcim realizmus, 
impresionizmus či dokonca 
abstrakciu. Obrazy, sprístup-

nené verejnosti, v expozícii 
Hradu Ľupča stvárňujú bo-
hatú škálu tematiky, zom-
knutú jedným spojovacím 
princípom, a to prírodou, 
pamiatkami a tradíciou. Náv-
števník tak môže v dvoch 
expozičných miestnostiach 
vidieť obrazy, prezentujúce 
pohľad ruských maliarov na 
obec Brusno, Lom nad Rima-
vicou, Tále či Krpáčovo. Špe-
cifickým zdrojom inšpirácie 
pre umelcov sa stal aj typic-
ký slovenský folklór, o čom 
svedčia tri portréty dievčiny 
a chlapca v ľudovom kroji 
z okolia Horehronia. 

Hrad aj mestečko

Opakovaným motívom na 
obrazoch v novootvorenej 

expozícii je aj typická dedin-
ská architektúra, situovaná 
v prírodnej krajine Nízkych 
Tatier. Bohatý zdroj ume-
leckých podnetov maliarom 
poskytol aj vynímajúci sa 
Hrad Ľupča spolu s kedysi 
nemálo slávnym starovekým 
kráľovským mestom Sloven-
skou Ľupčou. V kontraste 
s prírodnou a kultúrnou 
sférou maľby pôsobí obraz 
Petra Stronského, inšpirova-
ný historickou fotografiou, 
zobrazujúci areál starého 
závodu podbrezovských že-
leziarní.

Celkovým cieľom medzi-
národného sympózia bolo 
okrem iného aj budovanie 
porozumenia a priateľstva 
medzi národmi prostred-
níctvom kultúry a umenia. 
Práve preto expozíciu ob-
razov ruských maliarov na 
Hrade Ľupča vnímame ako 
cestu zblíženia sa návštev-
níkov hradu s prírodou, 
kultúrou a národnou tradí-
ciou v kontexte s kultúrou 
svetovou.

Simona Ridzoňová
Foto archív Hrad Ľupča

Očami ruských maliarov

Život s obrazmi

Tlačiarenský škriatok spôsobil, že v brožúrke Kam 
v Slovenskej Ľupči 2013 sme pre záujemcov o umelky-
nine diela nedopatrením sprostredkovali na Jarmilu Fi-
ladelfiovú chybné tel. číslo. To správne je 0902 386 840.  
E-mailová adresa: jarkafiladelfiova@gmail.com; súkrom-
ná galéria: Lichardova 33, Slovenská Ľupča

Jarmila Filadelfiová sa prihovára k ľuďom svojimi obrazmi. 
Rozdáva energiu a dobrú náladu aj napriek tomu, že to nemá v živote ľahké.

sú to dvaja ešte pomerne 
mladí ľudia – pár, čo by 
nebolo až také zaujímavé, 
pokiaľ sa nepozrieme 
na to, čo ich sprevádza 
životom. Je to umenie. 
Maľby, plastiky, reliéfy 
i umelecké šperkárstvo − 
zábava, koníček, povolanie, 
súkromie aj ich spoločný 
život. každý má to svoje, 
a predsa to často spájajú.

Martin Jánoš má 27 ro-
kov a jeho domovom je Slo-
venská Ľupča. Spolu so svo-
jou o rok staršou priateľkou 
Lučenčankou Adrianou Bú-
torovou však tvoria predo-
všetkým vo svojom bansko-
bystrickom alteliéri. Stretli 
sme sa v kaviarni Jazz Art 
Café Mefisto pri starej trž-
nici, kde majú obaja časť 
svojich diel spoločne vysta-
venú až do konca apríla. 

Z kamionistu sochárom

Kým Martinovi učarova-
li predovšetkým plastiky, 
reliéfy, asambláže a staré 
fragmenty, Adriana sa ve-
nuje figurálnym maľbám, 
ilustráciám a šperku v akej-
koľvek podobe. Kedy to 
teda začalo? „Ja maľujem 
od malička − začalo to pa-
náčikmi na skrinky v škôl-
ke a skončilo propagačnou 
grafikou,“ usmieva sa Ad-

riana a dodáva, že Martin 
bol lenivejší. „Áno, ja som 
sa nikde neponáhľal. Za-
čal som až na ľupčianskej 
ZUŠ-ke pri Jankovi Prie-
solovi. Dovtedy som chcel 
byť iba kamionistom. Bol 
som presvedčený, že nič 
nerobí, iba sedí a šoféruje,“ 
priznáva pobavene. Viac do 
života mu dala Škola úžit-
kového výtvarníctva (ŠÚV) 
v Kremnici, kde sa venoval 

umeleckému odlievaniu 
a modelovaniu. Na rad však 
prišlo sochárstvo na  Aka-
démii umení v Banskej Bys-
trici a štúdium v poľskom 
Torúne na Univerzite Mi-
kolaja Kopernika. 

vyučuje aj maľuje

Adriana rovnako ako jej 
priateľ po štúdiu na ŠÚV 
v Košiciach pokračovala na 
Akadémii umení. Tu sa aj 
presne pred deviatimi rok-
mi zoznámili a už tri roky 
tvoria pár. A ako to u nich 
funguje? Zatiaľ, čo Martin 
doma v spoločnom ateliéri 
tvorí, ona  vyučuje dizajn 
výtvarnej kultúry na Súk-
romnej umeleckej škole vo 
Zvolene. Tvorí počas svojho 
voľna popoludní a cez ví-
kendy: „Aspoň sa zbytočne 
nerušíme.“ A ako hodnotia 
spoločné diela? „Nakopli 
sme k práci jeden druhé-

ho a pravdou je, že sme sa 
navzájom aj ovplyvnili,“ 
hovorí Martin, ktorý diela 
často spája s originálnymi 
fragmentmi a dodáva, že 
niektoré z nich Adriana 
dopracúva po ilustračnej 
stránke. Či si veľmi do toho 
− ako sa hovorí − „nekeca-
jú“? Adriana tvrdí, že áno 
– najmä Martin jej.     

Najťažšie je finalizovať

„Robíme obaja aj dve-tri 
veci naraz. Vždy je najťaž-
šie dať to do finálnej podo-
by,“ priznáva Adriana a na 
otázku, či už skúšali robiť 
to, čo robí ten druhý, dodá-
va: „Maťo je veľmi šikovný 
aj šperky mu idú, len sa mu 
nechce...“ Tiež skúšala, no 
bližšie sú jej veci, ktoré má 
rada. Snaží sa ich predávať 
na jarmokoch. Voľná tvor-
ba je v dnešnej dobe tá naj-
ťažšia. Najmä u mladých 
autorov. Na tom sa zhodu-
jú obaja. Martin teda robí 
tie väčšie realizácie a ko-
merčné zákazky. Je členom 
Spolku profesionálnych 
výtvarníkov východného 
Slovenska, a tak sa aj vďaka 
tomu a sympóziám stretáva 
s komunitou, ktorej sú jeho 
diela blízke. No plastike sa 
venovala chvíľu aj Adria-
na, dodnes sú jej maľované 

„obrie“ skladačkové kocky 
nášho detstva súčasťou 
Dní mesta Banská Bystrica, 
ktorému ich darovala.  

Ocenenia prijímajú

A koho názor na ich 
prácu i talent si hodnotia 
najvyššie? Odpoveď tých-
to mladých ľudí, ktorým 
sa umenie stalo životom, 
zrejme ovplyvnilo to, čo 
im po ľudskej stránke tvo-
rilo podhubie pre to, čo 
dnes robia a kým sú – ro-
dina. Adriana, hoci nepo-
chádza z umeleckej rodi-
ny, predsa len nejaký ten 
malý, ale rozhodný chro-
mozóm zdedila po vzdia-
lenom strýkovi, ktorý bol 
národný umelec v Buda-
pešti a pôsobil ako známy 
maliar. Sama však tvrdí, že 
jej stačí úplne spokojnosť 

na druhej strane. Zvláštne 
ocenenie svojej umeleckej 
práce nepotrebuje. Martin 
však pochádza z rodiny, 
ktorá žila a dodnes hod-
notným umeleckým živo-
tom žije, a tak po chvíľke 
váhania, koho všetkého by 
menovať mohol, odvetil: 
„Otcov brat − výtvarník 
Braňo Jánoš“. Je to vraj 
jeho veľký vzor. 

Erika Lamperová
Foto autor

Maliarka a sochár

Dom 
remesiel 
pozýva

Už tradične sa usku-
toční v Dome remesiel 
Veľkonočný týždeň, kde 
sa od pondelka až do 
stredy vždy od 17.00 
môžete kreatívne pri-
praviť na príchod sviat-
kov. Oslávite tak tohto-
ročnú jar s vlastnoručne 
vyrobenými ozdobami 
či darčekmi. 

(ela)
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Naši jubilanti Opustili nás
Vo februári sa významných jubileí dožili:

70 rokov: Ján Mráz
70 rokov: Mgr. Zlatica Bírešová

70 rokov: Roman Petrík
70 rokov: Jana Javorková

V mesiaci február nás opustili: 

Mária Latináková 
vo veku 69 rokov

Anna Kožiaková 
vo veku 87 rokov

Privítali sme do života
V decembri sme privítali do života:

Sára Balková
Dominika Jonásová

3.3.2013 uplynulo 10 rokov, 
ako nás opustil 

Pavel Bukovčan
S láskou spomínajú 

manželka Anna, dcéra Zuzana 
a syn Pavol s rodinami.

Následky 1. svetovej vojny 
ťažko doľahli na obyva-
teľov slovenskej Ľupče. 
Hlad, bieda, choroby, ťažká 
namáhavá práca, desiatky 
padlých, ranených a zmr-
začených ľupčianskych 
občanov boli charakteristic-
kými znakmi pre našu obec 
v rokoch 1914 – 1918.

Po Martinskej deklarácii sa 
aj v Slovenskej Ľupči vytvori-
la v novembri 1918 Miestna 
Slovenská národná rada, 
ktorá prevzala v obci správ-
nu a výkonnú moc. Vytvore-
nie spoločného štátu Čechov 
a Slovákov prijali obyvatelia 
Slovenskej Ľupče s veľkou 
radosťou a nadšením. 

Odchádzali za more

Na mohutnej manifes-
tácii 24. 11. 1918 pred 
bývalou radnicou prečítal 
Samuel Cambel Rezolúciu 
o vytvorení Českosloven-
skej republiky. Koncom 
roka 1921 vznikla v obci 
bunka komunistickej stra-
ny, ktorú založil Juraj Sta-
cho. V rokoch hospodár-
skej krízy veľa ľudí živorilo 
a od roku 1922 sa vysťa-
hovalo z obce 42 občanov 
za prácou do USA, Kana-
dy a Argentíny. Druhou 
najsilnejšou stranou bola 
Hlinkova slovenská ľudová 
strana v období rokov 1929 
‒ 1938. Ďalej boli založené 

okrem Slovenskej národnej 
strany aj iné strany ako Ag-
rárna strana a podobne.

Odboj u nás

Štátnu moc v obci pred-
stavoval notár, tiež tu pra-
covala četnícka skupina.

Československá vláda 
a prezident Beneš prijali 30. 
septembra 1938 Mníchov-
ský diktát. Bol to začiatok 
rozpadu spoločného štátu 
Čechov a Slovákov. 6. ok-
tóbra 1938 prevzala vládu 
na Slovensku Hlinkova slo-
venská ľudová strana. Pod 
jej vplyvom bola zastave-
ná činnosť mnohých strán 
na Slovensku a tak isto aj 

v našej obci. V dňoch 14. 
‒ 15. marca 1939 zanikol 
prvý spoločný štát Čechov 
a Slovákov a bol vytvorený 
Slovenský štát. Slávnosť 
vyhlásenia Slovenského 
štátu sa konala v Slovenskej 
Ľupči 14. marca 1939 pred 
Katolíckym domom s účas-
ťou asi 1 000 občanov. Začal 
sa odboj proti ľudáckemu 
režimu aj v našej obci. V ro-
koch 1939 ‒ 1941 vlastenci 
a odbojári v Slovenskej Ľup-
či pripravili a uskutočnili 
niektoré protifašistické od-
bojové akcie. 

(Pokračovanie nabudúce)

Spracovala Eva Horská    

Historický 
kalendár

5.3.1928 – Narodil sa PhDr. 
Samuel CAMBEL, DrSc, vy-
sokoškolský pedagóg, člen 
korešpondent SAV a ČSAV. 
Autor mnohých historic-
kých diel. Redaktor a spolu-
autor Dejín Slovenska.

13.3.1927 – Zomrel v Chi-
cagu Daniel ŠUSTEK (nar. 
28. 1. 1846), cestovateľ 
a publicista.

14.3.1939 – Konala sa sláv-
nosť vyhlásenia Slovenské-
ho štátu pred Katolíckym 
domom za účasti asi 1000 
občanov. Hlavný prejav mal 
M. ZAŤKO, rím.-katolí-
cky kňaz, ktorý vykonával 
funkciu vládneho komisára 
a predsedu MO HSĽS.

19.3.1923 – Zomrel v Ain-
de (Rumunsko) Július BEL-
HÁZY (nar. 2. 4. 1870), les-
ný odborník v Uhorsku na 
zalesňovanie a poľovníctvo.

23.3.1827 – Narodil sa Gabriel  
BALKOVIČ, učiteľ a notár.

23.3.1945 – Oslobodenie 
obce Slovenská Ľupča. Do 
obce vošli z 3 smerov − Lu-
čatína, Peniažkov a Hôrky, 
Tehelne a Plavna − oslobo-
dzovacie jednotky Soviet-
skej a Rumunskej armády.

26.3.1977 – V Liptovskom 
Mikuláši zomrel MUDr. Mar-
tin BELLUŠ (nar. 8. 10. 1911), 
odborník − chirurg na štítnu 
žľazu a brušnú dutinu.

28.3.1582 – prvá spoľah-
livá písomná správa o ľup-
čianskom mlyne je v privi-
légiu kráľa Rudolfa II. Kráľ 
povoľuje postaviť mlyn pre 
ľupčiansky špitál pri poto-
ku Ľupčica.

29.3.1904 – narodil sa 
MUDr. Daniel PETELEN, 
lekár – chirurg, ktorý sa 
venoval najmä brušnej     
chirurgii. Za zásluhy pri zá-
chrane židovských občanov 
obdržal izraelské vyzname-
nanie YAD VASHEM.

Spracoval Ján Kováčik

Marec

Obdobie prvej ČsR

Povesť o hradnom šašovi

Bronzová šachová figúrka sa 
naozaj našla. Pod hradom. 
Vyrýľovali ju v rodičovskej zá-

hrade autora.

Je marec a na rad v našej 
záhrade prichádza ošet-
rovanie hrozna. Platí, že 
do 15. marca zrežeme 
vinič na dva až tri púčiky. 
Ostrihaný vinič podporuje 
vyššiu úrodu a zdravý 
rast plodov. vzdušnejší 
a voľnejší spon výsadby 
a vyššie vedenie viniča 
chráni vinič pred pero-
nospórou, ktorá napáda 
mladé výhonky  a vzniká 
pri daždivom počasí. 

Vinič  tak rýchlejšie 
oschne a je menšia pravde-
podobnosť vzniku infekcie. 
Pôdu pod viničom pravi-
delne obrábame a hnojí-
me. Nevhodné stanovište 
viniča a nesprávne ošetro-
vanie spôsobujú chlorózu 
(žltačku). Vinič nevysádza-
me do ťažkej, premokre-
nej, silno vápenatej pôdy. 
Takúto pôdu odstraňujeme 
do hĺbky 60 cm a do pôdy 
pridávame rašelinu alebo 
kompost v množstve asi 
700 kg na 1 ár a 7 kg síranu 
železitého, 3 kg bóru alebo 
1,5 kg síranu manganatého 
na 1 ár. Pôdu, kde máme 
zasadené hrozno, pravi-
delne obrábame, hnojíme 
a dlhým rezom zbytočne 
vinič nevysiľujeme.

vysádzanie stromčekov

Pokiaľ záhradkári neo-
rezali kôstkoviny a jadro-
viny po zbere úrody, treba 
tak urobiť v tomto období. 

Prvé orežeme kôstkoviny, 
po nich jadroviny. Posled-
né orežeme broskyne, ak 
to počasie dovolí, zhruba 
od konca marca do polovi-
ce apríla. V tomto období 
kopeme jamy pre vysade-
nie stromčekov broskýň 
a marhúľ, lebo tieto odrody 
sa lepšie ujímajú, keď je už 
zem rozmrznutá a teplejšia. 
Do jamy dáme dobre vyzre-
tý hnoj. Po utlačení treba 
zaplniť jamu do polovice, 
na hnoj príde humusová 
zem. Do stredu jamy zatl-
čieme kolík z južnej strany 
stromčeka a stromček pri-

viažeme. Zasadený strom-
ček vždy zalejeme vodou, 
aby sa korene dobre spojili 
so zemou a aby sme zabrá-
nili prípadnému premrznu-
tiu koreňovej sústavy.

cibuľa, paradajky a uhor-
ky

Ďalej v tomto období se-
jeme do pareniska semená 
cibule (nie sadzačky). Prie-
sady z februárového výsevu 
napr. šalát, karfiol, kaleráb 
rozsadíme do voľného pa-
reniska. Medzi riadky za-
sejeme reďkovku. Priesady 

paradajok a papriky sadíme 
do rašelinových zakoreňo-
vačov a necháme ich v pa-
renisku. Pôdu pod uhorky 
zrýľujeme v jeseni a vyhno-
jíme vyzretým hnojom ale-
bo kompostom. Jesenné 
rýľovanie má tú výhodu, 
že pôda cez zimu premrzne 
a hnojivo sa premení na fy-
ziologický humus potrebný 
pre výživu a rast uhoriek. 
Pôdu na jar prehrabeme 
a urovnáme, čím si pôda 
uchová vlahu. Na pripra-
vený záhon natiahneme 
čiernu fóliu. Pripevníme ju 
háčikmi a okraje zasypeme 

zemou. Do fólie narežeme 
priečnym rezom otvory. 
Rohy zasunieme pod fóliu, 
čím vznikne priestor 15x15 
cm na zasadenie uhorky 
predpestovanej v zakore-
ňovačoch. Fólia udržuje 
vlhkosť a zamedzuje rastu 
buriny. Uhorky tak zberá-
me vždy čisté, lebo sa ne-
majú od čoho ušpiniť.

vrúble egrešov a ríbezlí

Dopestované a zakore-
nené podpníky zo zlatej 
ríbezle štepíme kopuláciou 
na proti jazýček. V tomto 
prípade podpník a vrúbeľ 
majú mať rovnakú hrúb-
ku. Vrúble egrešov a ríbez-
lí nesmú mať na vrúbľoch 
napučané púčiky, pretože 
sa po naštepení neprijmú. 
Vrúble na jarné štepenie 
v prírode režeme v de-
cembri alebo začiatkom 
januára. Uskladňujeme ich 
v chladnej a tmavej miest-
nosti vo vlhkom piesku. 
Egreše a ríbezle štepíme od 
10. marca až do 15. apríla. 
Obväz štepov viažeme pás-
kou z PVC, ktorý uvoľníme 
prerezaním uzla koncom 
júla. Nasledujúci rok v aprí-
li upravujeme prijatý štepe-
nec na 3 – 4 púčiky. K tejto 
práci použijeme obrazový 
postup z knihy Š. Chlebí-
ka zo strany 346 obr. 308. 
Knihu možno nájsť aj na 
internete.

Martin Mazúch
Foto int.

Jar v záhrade klope na dvere Radíme
záhradkárom

v dávnych časoch, keď 
Matej korvín na Ľupčian-
sky hrad často chodil, 
nielen honosné poľovačky, 
aj iné zábavky ho tam 
lákali. keď na hrad prišiel, 
dočasné kráľovské sídlo 
si tam zriadil a rôzne 
žiadosti a sťažnosti 
ľudkov z okolitých miest 
a obcí vybavoval. No a po 
takomto ťažkom pracov-
nom dni najradšej pod 
mohutnou lipou, čo na 
nádvorí stála, na lavičke 
vysedával a s ľupčian-
skym hradným šašom 
Mandom nespočetné 
šachové partie hrával.

Ľupčiansky hradný šašo 
Mando až z ďalekej talian-
skej zeme pochádzal, veľa 
rečí poznal a filipa vari 
za piatich kráľov mal. No 
nikdy on nikomu o svo-
jej múdrosti nedal znať, 
sprostučkým sa dorábal 
a samé vylomeniny len 
vystrájal. A tak tomu aj pri 
šachových partiách s krá-
ľom Matejom vždy bolo.

v zlosti koňa zahodil

I stalo sa raz, v jeden 
letný podvečer to bolo, 
keď kráľ Matej so šašom 
Mandom pod starou lipou 
opäť šachy hrali. No a keď 

kráľ ako vždy každú partiu 
vyhral a rozum si tak cibriť 
nemusel, opýtal sa šaša, či 
je on naozaj taký sprostý, 
alebo sa len tak dorába. 
Mando sa len popod veľký 
brmbolec na čiapke uškr-
nul a ďalšiu šachovú par-
tiu prehral. Keď sa ho kráľ 
druhýkrát to isté opýtal, 
rovnakej nemej odpovede 
a výsledku sa dočkal. No 
keď Matej to isté aj tre-
tíkrát zopakoval, šašo od-
razu zvážnel a kráľovi mat 
v treťom ťahu uštedril. 
A keď aj v ďalšej a ďalšej 
hre s kráľom krátky proces 
urobil, ten sa už od nervo-
zity mrviť začal, a ako pri 
ďalšej partii o dôležitého 
koňa prišiel, toho schytil 
a od jedu tak šmaril, že ten 
ponad majer pod hradom 
letel, až napokon v jednej 
záhradke pri domčekoch 
v podhradí pristál.

učil kráľa trpezlivosti

Hoci sa kráľ Matej zapo-
vedal, že nikdy viac šachy 
so šašom Mandom hrať 
nebude, už o pár dní ho 
zlosť prešla a len k nim 
ho to ťahalo. Čo však, keď 
krásny bronzový kôň z pa-
rádnej šachovej súpravy 
chýbal a bez neho sa hrať 
nedalo. I rozkázal služob-

níctvu, aby zaraz išli do 
podhradia toho koňa hľa-
dať. No hľadaj ihlu v kope 
sena! Služobníctvo bron-
zového koňa, pravdaže, 
nenašlo a Matejovi, ak 
hrať chcel, len dať z dreva 
vystružlikať nového táto-
ša prichodilo. Keď už dre-
vený šachový kôň na svete 
bol, začal Matej hradné-
ho šaša prosíkať, či by si 

s ním aspoň jednu partič-
ku nezahral. No a keď šašo 
Mando sa po prosíkaní 
podvolil, nie jednu, ale 
stovky šachových partií 
pod starou hradnou lipou 
s kráľom odohral. Teraz 
sa už však za sprostučké-
ho nevydával, ale kráľa 
poctivou hrou nútil, aby 
si ten trpezlivosť a rozum 
cibril a zavše aj prehrávať 
sa naučil.

bronzový kôň   

Ej, veľa, veľakrát sta-
rá lipa na Ľupčianskom 
hrade zakvitla od čias, 
keď pod ňou kráľ Matej 
a šašo Mando šachové 
partie hrávali a na dávny 
príbeh sa už dávno zabu-
dlo. Všetko tu napísané 
je však pravda pravdúca, 
lebo stará lipa ešte aj dnes 
na hrade stojí a každým 
rokom do krásy rozkvitá. 
No a šachový bronzový 
kôň, čo ho kráľ od jedu 
z prehry doďaleka šma-
ril? Nevedno, či to bola 
náhoda, alebo osud to 
tak chcel, ale akurát autor 
týchto písačiek ho pred 
časom pri jarnom rýľo-
vaní rodičovskej záhrady 
našiel a dodnes si ho ako 
oko v hlave opatruje.

Ján Balkovic, foto autor
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Prvé Ľupčianske rodeo, 
ktoré organizovala Obec 
slovenská Ľupča spolu 
s členmi kamenného ranča 
v zastúpení Petra Dulu, sa 
konalo takmer pred ro-
kom. Rodeo bolo zaradené 
do seriálu pretekov slo-
venskej asociácie western 
ridingu a rodea. Zúčastnilo 
sa na ňom 38 štartovných 
dvojíc, pozrieť sa prišlo 
na ne vyše 3000 divákov. 

Našu obec reprezento-
val Peter Dula s dvoma 
koňmi – Lucky Peppy Jack 
a Pepitas Shining Star. 
V silnej konkurencii sa 
nestratil a získal titul naj-
lepší dobytkársky jazdec 
pretekov. Keďže vieme, že 
tento pretek nebol jediný, 
na ktorom sa zúčastnil, 

rozhodli sme sa ho trošku 
vyspovedať.

Koľko pretekov ste 
počas minulého roka 
absolvovali a ako hod-
notíte sezónu z hľadis-
ka úspešnosti ?

Rok 2012 bol pre mňa na-
ozaj nabitý. Zúčastnil som 
sa na šestnástich rodeách, 
z toho na štyroch v Maďar-
sku a na troch v Čechách. 
Za pretekmi som najazdil 
vyše 6500 km. Môžem 

s radosťou prehlásiť, že 
uplynulá sezóna bola pre 
mňa najúspešnejšou v ce-
lej mojej športovej kariére. 
Jazdím 4 disciplíny. V team 
penningu a ranch sortingu 
sa mi podarilo získať titul 
Majstra SR, v lasovaní som 
skončil s jedným koňom na 
2. mieste a s druhým ko-
ňom na 3. mieste. V catt-
le penningu sa mi veľmi 
nedarilo, v tejto disciplíne 
som na Majstrovstvách 
SR získal len 4. miesto, čo 
je pre mňa trochu sklama-
ním, keďže cattle penning 
je moja najsilnejšia disciplí-
na. V Maďarsku sa lasova-
nie nejazdí, ale v ostatných 

dobytkárskych disciplínach 
sa mi podarilo získať ti-
tul šampióna vo všetkých 
troch disciplínach. Z Maj-
strovstiev Maďarska som 
si odniesol 3 zlaté medaily, 
a tak − ako sa hovorí − zo-
stali Maďarom len oči pre 
plač. 

Hanbu ste našim 
farbám neurobili ani 
v Čechách a, ako vieme, 
tá najúspešnejšia časť 
sezóny bola Galanta.  

Áno, mojimi najúspeš-
nejšími pretekmi sa stal 
Stredoeurópsky pohár, 
ktorý sa konal v Galante 
na Ranči na Striebornom 
jazere. Zúčastnilo sa na 
ňom 138 jazdcov zo 4 
krajín. Jazdilo sa 15 dis-
ciplín, z ktorých ja jazdím 
3 dobytkárske. Na ten-
to pretek som odchádzal 
s predsavzatím získať pre 
Slovensko aspoň jednu 
zlatú medailu. Tú sa mi 
podarilo získať s mojím 

tímovým kolegom Bra-
ňom Šablatúrom z Galanty 
v disciplíne ranch sorting. 
Po mimoriadnej oslave do 
neskorých ranných hodín 
som k tomu pridal v nede-
ľu ráno víťazstvo v cattle 
penningu a popoludní som 
to zavŕšil hetrikom, keď sa 
nám spolu s Braňom a Jan-
kou Paulíkovou z Ranča 
Olivero Nemecká podarilo 
vyhrať aj team penning. 
Aké športové plány 
máte pre tento rok?

Tento rok sa chcem za-
merať hlavne na české 
prorodeo, ktoré sa skladá 
z 10 kôl plus finále. Okrem 
českých jazdcov tam jazdia 
aj Nemci. Sú na vysokej 
úrovni. Je to pre mňa veľká 
výzva. Keďže toto bude ná-
ročné na prepravu, chcelo 
by to nejakých sponzorov. 
A čo druhý ročník Ľup-
čianskeho rodea?

Bude sa konať 22. júna 
2013 – takže, Ľupčania, 
v tejto dobe si neplánujte 
žiadne dovolenky! Dúfam, 
že sponzori budú takí šted-
rí ako minulý rok a nám sa 
podarí zorganizovať rodeo 
ešte na lepšej úrovni ako 
vlani. Momentálne pracu-
jem na tom, aby som pri-
tiahol aj jazdcov z Čiech, 
Poľska, Maďarska a účasť 
mi prisľúbili aj dvaja ori-
ginál Brazílčania, ktorí 
atmosféru rodea okorenia 
svojimi výkonmi. Verím, 
že si nájdete čas a stanete 
sa aj vy súčasťou druhého 
ročníka Ľupčianskeho ro-
dea a spoločne navodíme 
atmosféru hodnú medziná-
rodných pretekov.

Eva Gránerová
Foto archív (pd a autor) 

ZauJíMavOstI ZauJíMavOstI

Kto to 
povedal?

Usmejte sa. A vo vašom 
úsmeve nech je veľa 
dobroty a iba trošku, 
trošíčku trpkosti. Od-
pusťte životu a svetu, 
že nie sú dokonalí.

a)   Gabriel 
laub

 

b)  seneca

c)  Dušan  
Radovič

Správna odpoveď na stra-
ne 15.

výroky slávnych

Milan Rúfus: Modlitbičky
verše Milana Rúfusa sa 
predávajú v nákladoch, 
o akých ostatní slovenskí 
básnici iba snívajú. bez 
reklamy a médií. Značka 
Rúfus nepotrebuje nič 
navyše. Patrí medzi málo 
autorov, ktorí dokážu 
písať na vysokej intelek-
tuálnej úrovni a pritom 
veľmi zrozumiteľne. 

Diela Milana Rúfusa oslo-
vujú čitateľa jednoduchos-
ťou a pokorou, s akou písal 
o pravde, kráse, domove, bož-
skej i svetskej láske. V celoži-
votnom diele dokázal spojiť 
poéziu, kritické úvahy aj 

tvorbu pre deti. Básnik ticha, 
ako ho často nazývajú, sa po-
náral do sveta, kde mlčanie je 
výrečnejšie ako pretlak slov. 
„Prekričať hluk doby krikom 
znamená pridať sa k tomu 
hluku a zvýšiť ho,“ povedal raz 

v jednom rozhovore. Milan 
Rúfus precízne vyberal slová, 
nenechával zaznieť ani jedno 
navyše. Napísal viac ako 20 
básnických zbierok, 10 kníh 
pre deti vrátane úspešných, 
opakovane vydávaných Mod-
litbičiek – lyrických miniatúr 
inšpirovaných kresťanskými 
modlitbami.

Pravdivé a zrozumiteľné

Ako prvá z tejto zbierky sa 
mi náhodou dostala do rúk 
„modlitbička“ s názvom Po-
ďakovanie za zvieratká. Ne-
skôr som si kúpila túto útlu 
knižočku určenú deťom a ne-
pustila som ju z rúk, pokiaľ 
som si ju celú neprečítala. 

Je taká pravdivá, zrozumi-
teľná,  jemná, citlivá, plná 
pokory a lásky, že niet slov, 
ktoré by dostatočne vyjadri-
li krásu týchto veršov. A tak 
v dnešnej dobe, keď často za-
búdame na najjednoduchšie 
a pritom najkrajšie ľudské 
potreby i city, skúsme sa za-

staviť práve v predveľkonoč-
nom období a prečítať si spo-
lu s našimi deťmi jeho básne. 
Dovoľte mi malú ukážku zo 
zbierky básní. Je veľmi ťaž-
ké vybrať len jednu, preto 
vyberám tú, ktorá ma kedysi 
k zbierke priviedla.

Spracovala (id)

Obecná knižnica ponúka

Poďakovanie za zvieratká
Aj ony patria modlitbičke. 
Veď si ich stvoril pred nami. 
Skôr ako my Ti boli blízke 
a nazval si ich menami.
Sú Tvojím darom. 
Nuž i za ne 
zaďakujme nebesám. 

Kto žije s nimi, ten je, Pane, 
na tejto zemi menej sám. 
A my to vieme, nepovieme. 
Len im a iba pošušky.
Ako bratom im rozumieme, 
keď hladkáme ich kožušky.

slovenská Ľupča bola vždy 
miestom, ktoré inšpirovalo 
jej obyvateľov k vedeckej, 
umeleckej či literárnej 
tvorbe, a tak nie náhodou 
si dnes pripomenieme 
práve život a dielo nášho 
rodáka Jána Mičovského. 
Osvetového pracovníka, 
pedagóga a knihov-
níka, ktorý publikoval 
pod pseudonymom Ján 
Ľupčan a Janko Ľupčan.

Počas svojho života sa 
venoval metodike knihov-
níctva, riadeniu, pláno-
vaniu a štatistickému vý-
kazníctvu. Je spoluautor 
monografie, metodických 
príručiek a autor odbor-
ných článkov v knihovníc-
kych časopisoch.

vysielal počas sNP

Narodil sa 9. 8. 1920 
v Slovenskej Ľupči ako dru-
hý zo štyroch synov kováča 
Jána Mičovského a jeho 
manželky Emílie, rod. Mar-
kušovskej. V rodnej obci 
vychodil Ľudovú školu, 
Gymnázium v Banskej Bys-
trici absolvoval v rokoch 
1930 − 1934, potom nad-
stavbový kurz a pokračo-
val v štúdiu na Učiteľskom 
ústave, kde maturoval 
v roku 1940. Mal záujem 

študovať ďalej, ale pre jeho 
aktivity v študentskom 
hnutí a politické pomery 
mu to nebolo umožnené. 
Mohol vykonávať len funk-
ciu pomocného učiteľa, ale 
aj tu ho neustále preklada-
li z miesta na miesto. Na 
konci júna 1944 sa vrátil 
do Slovenskej Ľupče a od 
26. augusta sa zúčastnil na 
SNP ako člen rozhlasovej 
skupiny, spolu s rodákmi 
Bohušom Cambelom a Du-
šanom Brucháčom. 

knižnica jeho zásluhou

V decembri 1944 odišiel 
do Veľkej pri Poprade. Tu 
bol po skončení 2. svetovej 
vojny   poverený spracovať 
priebeh SNP na Spiši. V tej 
dobe ho menovali za okres-
ného osvetového inšpektora 
v Poprade, kde zriadil od zá-
kladov nový úrad a úspešne 
viedol osvetovú činnosť. 
V januári 1950 ho preloži-
li do Banskej Bystrice, kde 
pokračoval v tej istej funkcii 

a po reorganizácii knihov-
níctva začal pracovať ako  
riaditeľ Krajskej ľudovej 
knižnice. Práve tu vypra-
coval koncepciu budovania 
univerzálnej krajskej knižni-
ce, zriadil špecializované od-
delenia s fondom štátnych 
noriem a patentových spi-
sov. V rokoch 1955 – 1959 
absolvoval štúdium  kniho-
vedy a novinárstva na FF UK 
v Bratislave, prednášal na 
mnohých celoštátnych ško-
leniach a prispieval článka-
mi do odborných časopisov. 
Pôsobil v redakčných radách 
a bol členom Slovenskej 
knižničnej rady v Bratislave 
a Ústrednej knižničnej rady 
v Prahe. Hlavne jeho záslu-
hou sa stala Krajská ľudová 
knižnica v Banskej Bystrici 
v roku 1969 Štátnou vedec-
kou knižnicou. 

• • •
Ján Mičovský počas svoj-

ho pôsobenia v knihovníc-
tve publikoval viac ako 50 
odborných príspevkov do 
časopisu ČITATEĽ a do 
denníka SMER. Je spolu-
autorom Príručky pre kni-
hovníkov malých knižníc  
− 1957, Príručky knihovní-
ka  −  1962 a spoluautorom 
monografie Krajská ľudová 
knižnica v Banskej Bystrici 
z roku 1958.

Spracoval Ján Kováčik

Ján Mičovský − Ľupčan slávni rodáci

Pranostiky
Marec

Ak sa do Jozefa s vet-
rom sneh vyduje, peknú 
k Veľkej noci chvíľu pro-
rokuje.

Koľko dní vyjdú žaby 
pred Pannu Máriu, 
toľko dní budú po nej 
schované.

výstava kníh
Srdečne vás pozýva-

me na zaujímavú výsta-
vu kníh, ktorá sa začína 
v našej Obecnej knižnici  
11. marca a potrvá celý 
týždeň. Príďte si pre-
zrieť žánrovo rozmani-
té, horúce novinky na 
domácom a zahranič-
nom knižnom trhu.   

(ela)

Niečo spod westernového klobúka
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tradíciu vynášania Moreny 
k potoku Ľupčica si aj 
tohto roku zopakujú naši 
najmenší drobčekovia, 
a to v pondelok 18. 
marca v sprievode obcou. 
Morena bola staroslovan-
ská bohyňa zimy a smrti. 
Na jar končí jej vláda. 

Tento zvyk má korene 
v predkresťanskom období, 
keď ľudia verili, že prírodu 
ovládajú nadprirodzené 
sily, ktorých konanie mož-
no ovplyvniť. Týmto silám 
pripisovali aj striedanie roč-
ných období. A keďže Mo-
rena alebo, niekde zvaná, 
aj Muriena, symbolizovala 
zimu a ľudia už túžili po 
teplých slnečných lúčoch, 
museli sa jej zbaviť. Mala 
podobu slamenej figuríny, 
oblečenej do ženských šiat, 

ktorú niesli mladé devy 
so spevom k potoku. Pri 
brehu ju vyzliekli, zapálili 
a hodili do rozmŕzajúcich 
sa vôd, zahádzali kame-
ním a s krikom bežali späť 
do dediny.  V niektorých 
oblastiach jedno z diev-
čat, tzv. kráľovnú, obliekli 
do šiat z Moreny a po do-
moch vyberali vajíčka, sla-
ninu alebo iné naturálie, 
z ktorých spravili hostinu 
i pre mládencov, a to buď 
v dome richtára, alebo 
v dome, kde sa stretávali 
na priadkach a páračkách 
peria. Vynášanie Moreny 
sa konalo na Smrtnú nede-
ľu, no napríklad na západ-
nom a južnom Slovensku 
to bolo na Kvetnú nedeľu, 
kde následne prinášali „le-
tečko“.  

 (ela)

Mnohí z obyvateľov, 
ktorí navštívili vzdelávanie 
o odpadoch, ktoré sme 
spomínali v minulom čísle 
Ľupčianskych zvestí, sa za-
ujímali o separáciu a deti 
im ochotne vysvetľovali 
značky, ktoré im v tom 
budú nápomocné. Pre tých, 
ktorí neprišli, prináša-
me informácie takto:

viete, čo znamenajú tieto 
značky? 

Každý obal je vyrobený 
z určitého materiálu. Aby 
bolo možné identifikovať 
tento materiál, sú na oba-
loch umiestnené rôzne 
značky, ktoré nás informu-
jú, ako máme s takýmto 
obalom po použití nakla-
dať. Šípky nás informujú, 
že tento obal je možné re-
cyklovať. Číselné označe-
nie alebo písomná skratka 
nás informuje o materiáli, 
z ktorého je obal vyrobený. 
Podľa nich poznáme, do 
ktorého kontajnera máme 
obal neskôr odhodiť (ako 
triediť). 

Panáčik s košom zna-
mená, že použitý obal 

máme odhodiť 
do príslušnej ná-
doby na odpad. 
V prípade, že ide 
o obaly, v kto-

rých boli balené rôzne che-
mické prípravky, je potreb-
né riadiť sa podľa pokynov 
ich výrobcu. 

Medzinárod-
ná obrazová 
ochranná znám-
ka „ZELENÝ 

BOD“, zobrazená na oba-
le  výrobkov, informuje, 
že spoločnosť participuje 
na rozvoji systému ZELE-
NÝ BOD, ktorého hlavnou 
úlohou je podpora sepa-
rovaného zberu a osveta 
obyvateľstva. Je prejavom 
zodpovedného prístupu 
k životnému prostrediu. 

Do MODRÝcH NáDOb je 
potrebné vhodiť PaPIeR:

Noviny, časopisy, kan-
celársky papier, reklamné 
letáky, škatule, kartóny, 
papierové obaly a pod. 

Nevhadzuje sa: Mokrý, 
mastný alebo znečistený 
papier, asfaltový a dechto-
vaný papier, použité plien-
ky a hygienické potreby.   

Do ZeleNÝcH NáDOb 
alebo igelitových vriec je 
potrebné vhodiť sklO: 

Nevratné obaly zo skla 
od nápojov, sklenené ná-
doby, tabuľové sklo, sklené 
črepy a pod. 

Nevhadzuje sa: Porce-
lán, keramika, autosklo, zr-
kadlá, TV obrazovky a pod. 

Do ŽltÝcH NáDOb alebo 
igelitových vriec je po-
trebné vhodiť: PlastY

PET fľaše od nápojov (ich 
objem je potrebné najskôr 
znížiť napr. zošliapnutím, 
stlačením), tégliky, vrecúš-
ka, fólie, polystyrén a pod. 

Nevhadzuje sa:  Novo-
durové rúrky, obaly od ne-
bezpečných látok ako napr. 
motorových olejov, chemi-
kálie, farby a pod. 

kOvY

 
Kovové obaly, konzervy, 
kovové výrobky a súčiastky, 
alobal, nápojové plechov-
ky. Kovové obaly a kovy je 
taktiež možné odniesť do 
zberní kovov, prípadne do 
zberných dvorov. 

Nevhadzuje sa: Kovové 
obaly kombinované s iným 
obalom, napr. zubné pasty. 

Nápojové kartóny  
− tetRaPak:

 
 

Patria sem: Nápojové 
kartóny od mliečnych vý-
robkov, džúsov a pod. (Ich 
objem je potrebné najskôr 
znížiť napr. zošliapnutím, 
stlačením). 

• • •
Farby nádob na sepa-

rovanie odpadu aj presný 
spôsob triedenia − čo kam 
patrí, sa môže v jednotli-
vých obciach líšiť. Závisí to 
od konkrétnej obce a zbe-
rovej spoločnosti. Firma 
BRANTNER, ktorá odváža 
odpad zo Slovenskej Ľup-
če, do ŽLTÝCH NÁDOB 
zbiera plasty, kovy a tet-
rapak. Do zberného dvora 
je možné doniesť biologic-
ký odpad, nadrozmerný od-
pad a stavebný odpad − len 
v minimálnom množstve. 
Viac na stránke OÚ.

Kolégium Zelenej školy

PRIestOR PRe ŠkOlY MlaDé taleNtY

Správna odpoveď zo strany 12 je...                   c) Dušan Radlovič

v rámci vyučovania 
regionálnej výchovy na 
našej škole sme pozvali 
k nám Ľubomíra tatar-
ku. vďaka nemu sme 
mali hodinu dejepisu, 
geografie, dejín ume-
nia, hudobnej výchovy 
a pracovného vyučovania 
súčasne. Zdá sa vám to 
nemožné? Posúďte sami! 

Doniesol si dva kufre 
a batoh. Vyzeral ako Miku-
láš. Postupne nám vyťaho-
val z tých zázračných kuf-
rov svoje hudobné skvosty 
– gajdy, píšťalky, flauty. 
Medzitým nám rozprával 
o svojom živote, o cestách, 
o pôvode jednotlivých ná-
strojov, o ich vlastnostiach. 
Gajdy mu učarovali už ako 
12-ročnému. Ako sedem-
násťročný si vyrobil tie 
prvé... . Vlastné.

voňali údeninou

Svojím rozprávaním nás 
preniesol o pár rokov do-
zadu na salaš a sprostred-
koval nám život salašníkov, 
ich robotu, spevy, radosti, 
pričom nemohli chýbať hu-
dobné nástroje, ktoré im 
nahrádzalo rádio. Pekne 
zafarbené píšťaly putovali 
z ruky do ruky, všetci spo-
lužiaci si ich chceli obzrieť. 
Čudovali sme sa, ako salaš-
níci dosiahli takú peknú 
hnedú farbu. Rozuzlenie 
hádanky prišlo, keď sme si 
dali ruky do blízkosti nosa. 
Voňali údeninou tak veľ-
mi, až sa nám začali slinky 
zbiehať. Bola to síce výkla-
dová hodina, ale aj tak sme 
museli rozmýšľať. Naprí-
klad nad tým, prečo majú 

píšťalky na svojich koncoch 
jelenie kosti. Dozvedeli 
sme sa, že sú tam preto, 
aby sa obmedzilo praco-
vanie dreva a aby píšťalka 
nepopraskala.

Oči z bábik

Gajdošský cechmajster 
nám predviedol aj hru na 
píšťalách, flautách, gajdách. 
Mal rôzne druhy. Jedna 
píšťala bola z Anglicka, jed-
ny gajdy pochádzali z re-
nesančnej doby. Rozprával 
nám o svojich cestách v Me-
xiku, Chorvátsku, Maďar-
sku, Estónsku, Španielsku 
a v iných krajinách. Okrem 
hudobných nástrojov sme 
sa mohli pokochať krásny-
mi vyrezávanými črpákmi. 
Zo svojej, viac ako 200 ku-
sovej, zbierky nám doniesol 
dva na ukážku. Skutočne 
boli veľmi pekné, detailne 
vypracované. Za povšim-
nutie stáli  aj gajdy, ktoré 

na nás žmurkali veľkými 
čiernymi očami. Tiež by ste 
neuhádli, odkiaľ majú  gaj-
dy také pekné oči s dlhými 
mihalnicami. Z vyhodených 
bábik! Preto ak ešte doma 
nejakú máte a nemá vyu-
žitie vo vašej domácnosti, 
darujte mu ju. On už bude 
vedieť, čo s ňou. 

• • •
Prednáška Ľubomíra 

Tatarku sa nám všetkým 
veľmi páčila. Ani sme si ne-
všimli, ako prešli celé dve 
hodiny. Naše stretnutie 
sme ukončili plní dojmov 
poďakovaním a kvietkom. 
Dúfame, že toto stretnutie 
nebolo posledné.

Pavla Samášová, 7.A
foto archív (ľt)

slovenskoľupčiansky gajdoš v škole
stretnutie bolo 
vzrušujúce

„Mešká..., určite neprí-
de,“ mysleli sme všetci na 
uja Tatarku, ktorý nám 
mal prísť čo-to poroz-
právať na hodinu regio-
nálnej výchovy o svojich 
gajdách. Vtom sa otvorili 
dvere a v nich stál v pl-
nej paráde (samozrejme, 
v kroji) a s ním tri kufre. 
Juj, ako sme sa poteši-
li jeho príchodu. Svoje 
rozprávanie začal o va-
lašských píšťalkách, a to 
ako ich vyrába, z akého 
dreva sú, aké motívy na 
ne najradšej vyrezáva. 
Potom nasledovali gaj-
dy. Postrehla som, že tie 
sú jeho srdcu najbližšie. 
Bola som prekvapená, 
z čoho, teda z akej kože, 
sa vyrábajú. Neuveríte! 
Sú z kozej kože, ktorá 
musí byť dobre vypraco-
vaná a vysušená, aby ju 
mohol použiť na gajdy. 
Keď na nich zahral, ver-
te-neverte, všetci sme 
mali husiu kožu. Nasle-
dovali črpáky. Kto by 
nevedel, čo to je, sú to 
v skutočnosti drevené 
poháre, z ktorých sa pilo 
hlavne na salašoch, a to 
fajná žinčička. Dnes sa 
používajú hlavne ako de-
korácia v chalupách ale-
bo v chatách. Ujo Tatar-
ka ich má doma z celého 
sveta. Nemôžem nespo-
menúť krásne drevené 
palice s ozdobami, ktoré 
používali valasi pri pase-
ní oviec alebo ako oporu 
pri chôdzi.  Naše stretnu-
tie ukončil spomienkami 
na detstvo a na svoje ces-
ty či už po svete, alebo 
po Slovensku. Neraz ho 
vraj prešiel aj pešo. Vraj 
neexistuje kopec, na kto-
rom by nebol. Stretnutie 
s ním bolo pre nás veľmi 
vzrušujúce a zaujímavé. 
Bolo by fajn, keby sme  
sa ešte dakedy v bu-
dúcnosti s ním  mohli 
stretnúť. Určite by nám 
mohol rozprávať svoje 
príbehy celé hodiny.

Justína Debnáriková, 5. A

Osobnosti našej obce
Prosíme občanov Slovenskej Ľupče, aby nám posla-

li návrhy na osobnosti našej obce (žijúce alebo neži-
júce), ktoré by si za svoju prácu pre obec, jej občanov 
alebo širšiu verejnosť zaslúžili našu pozornosť. Chceli 
by sme touto formou doplniť v Zborníku o Slovenskej 
Ľupči kapitolu významných osobností a zachovať tak 
ich životné dielo pre ďalšie generácie. Návrhy prosíme 
zasielať na mailovú adresu  r.maloveska@centrum.
sk  alebo na adresu školy ZŠ Sama Cambela, Školská 
14, 976 13 Slovenská Ľupča. Za spoluprácu srdečne 
ďakujeme.                                         Koordinátorky RGV

ako separovať? Narcis z det- 
skej rúčky

Milý prístup k ucteniu si 
Dňa narcisov zvolili detičky 
a ich učiteľky z materskej 
školy, ktoré sa rozhodli 13. 
marca vyjsť do ulíc obce 
a predávať narcisy. Deň 
narcisov je dňom boja pro-
ti rakovine. Tento deň sa 
nesie v žltej farbe umelých 
a živých narcisov na pod-
poru všetkých, ktorí čelia 
zákernej rakovine. Zakúpe-
ním tohto jarného kvietka 
dobrovoľnou čiastkou kaž-
dý vyjadril spolupatričnosť 
a podporu onkologickým 
pacientom.                           (ela)

Morena, Morena, kde si 
prebývala...

klobúk dolu
Vyjadrujeme poďako-

vanie hlavným strojcom 
a realizátorom takého 
aktuálneho projektu, 
ako je Zelená škola – 
pani učiteľke Danke Ha-
viarovej, ktorá je hnacím 
motorom počas celej re-
alizácie, pani učiteľkám 
Riečanovej a Pastýrovej 
za prípravu projektu a, 
samozrejme, deťom – 
žiakom ZŠ Sama Cam-
bela v Slovenskej Ľupči 
− Adamovi Hraškovi 
a ďalším najaktívnejším 
ôsmakom − Samkovi 
Ternuščákovi, Peťovi 
Lakomčíkovi, Adriánovi 
Hamadovi, šiestakom − 
Matúšovi Maloveskému 
a Rišovi Kostolnému, z 5. 
A − Miškovi Bilaninovi, 
ako aj štvrtákom, diva-
delníkom − Martinovi 
Zajacovi a Timotejovi Pi-
liarkinovi a, samozrejme, 
celej 4. A triede. Poďako-
vanie patrí aj ostatným 
nemenovaným deťom, 
ktoré sa rôznou formou 
zapojili do tejto práce. 

(redakcia)

Pomoc škole
Chcete aj vy pomôcť 

našim žiakom? Darujte 2 
percentá z vašich daní na-
šej škole. Tlačivo na pou-
kázanie sumy nájdete na  
www.zsslovlupca.edu.sk, 
alebo na obecnom úrade.             

(fla) foto int.
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Futbalové družstvo 
dospelých v obci či 
meste je v každej súťaži 
pod drobnohľadom jeho 
fanúšikov, priaznivcov, ale 
aj ľudí, ktorí okolo športu 
len tak „preletia“. určite 
mi dáte za pravdu, že 
každý pondelok väčšina 
z nás zháňa noviny, aby 
sme sa dozvedeli každú 
maličkosť o športe, pred-
chádzajúcom súťažnom 
kole a jeho výsledkoch. 

Téma futbalu, hlavne do-
máceho sa potom preberá 
pri rôznych príležitostiach 
a „naslovovzatí odborníci“ 
vždy vedia nájsť dôvody 
úspechu či neúspechu svoj-
ho družstva a zároveň hľa-
dajú recepty na ďalšieho sú-
pera v nasledujúcom kole.

Každý, kto sa priamo za-
oberal futbalom a jeho or-
ganizáciou, však vie, že nič 
v tomto športe nie je len 
čierno-biele a za výsledkom 
družstva v sobotnom  alebo 
v nedeľnom zápase sa skrýva 
mnoho činností, o ktorých 
bežný fanúšik vôbec nevie.

Najmä z tohto dôvodu, 
teda − ako sa vraví − „z ku-
chyne“ vám postupne pri-
nášame rozhovory s tréner-
mi jednotlivých družstiev 
nášho OFK. Teraz, na za-
čiatku odvetnej časti roční-
ka 2012/2013 sme požiada-
li o rozhovor trénera nášho 
družstva dospelých Dušana 
Mačkoviča.

Naše družstvo je po 
jesennej časti zatiaľ na 
7. mieste. Ako stručne 

hodnotíte už odohratú 
polovicu súťaže?

Po letnej príprave sme za-
čali novú sezónu pomerne 
dobre. Výhry nad kvalitný-
mi súpermi z Medzibrodu 
a Sásovej nám vliali potreb-
né sebavedomie. Napriek 
tomu sme v priebehu sezó-
ny opäť začali doplácať na 
zbytočné vylúčenia našich 
hráčov. V jednom čase bolo 
družstvo oslabené až o troch 
hráčov základnej zostavy. 
Keď sa k tomu pridali zra-
nenia a pracovné prekážky 
u niektorých ďalších hráčov, 
nastávali problémy so zápa-
sovou zostavou, čo sa predo-
všetkým prejavilo na poklese 
výkonnosti a, samozrejme, 
aj na našich výsledkoch. 
Napriek týmto problémom 
si myslím, že počas jesen-
nej časti sme mohli získať 
minimálne o 4 až 5 bodov 
viac, ako sme dosiahli. Zá-
roveň verím, že sa nám toto 
manko podarí dohnať teraz, 
v jarných odvetách.

Zimná príprava je dô-
ležitý prvok v celkovej 
pripravenosti družstva 
na jarnú/letnú sezónu. 
Ako ste zvolili trénin-
gový proces a ako hod-
notíte doterajší prístup 
hráčov?

Tréningový proces sme 
otvorili posledný januáro-
vý týždeň. Pre tréning sme 
chceli využívať možnosti 
športového areálu pri ZŠ. 
Z dôvodu, že až do začiatku 
marca sa nedalo využívať 
ihrisko s umelým povrchom, 
celý proces bol zhutnený do 
haly a na bežeckú dráhu. 
Napriek problémom v mož-
nostiach využitia našich 
športovísk som sa zameral 
hlavne na rozvoj rýchlosti 
a vytrvalosti či už silovej, 
alebo rýchlostnej vo vonkaj-
šom prostredí − bežecká drá-
ha − a koordinačných schop-
ností a iných individuálnych 
činností jednotlivca v hale. 
S prístupom hráčov k tré-
ningu som vcelku spokojný.

Neoddeliteľnou súčas-
ťou prípravy sú aj prí-
pravné zápasy. Mohli by 
ste stručne oboznámiť, 
aké zápasy sme už odo-
hrali a čo nás ešte do za-
čiatku súťaže čaká?

Hneď na začiatku zimnej 
prípravy sme sa zúčastnili 
na halovom turnaji v Ba-
díne. Na výsledky výrazne 
vplýval fakt, že sme boli ešte 
len na začiatku. Dosiahnuté 
výsledky z pohľadu nášho 
družstva: Sásová 2:3, Prie-
chod 4:2, Podkonice 3:4, 

Žiar n/Hronom 2:1, Badín 
2:6 a 5. miesto Priechod 6:1. 
Ďalšími priateľskými zápas-
mi sme pokračovali v prí-
prave na UT Radvaň. V pr-
vom zápase sme prehrali 
s Jakubom 1:6 a v druhom 
sme vyhrali nad družstvom 
Bacúcha 4:0. Na programe 
máme ešte zápasy s druž-
stvami z Podkoníc, Lučatína 
a Banskej Štiavnice.

Hlavný prestupový 
termín býva v lete. Na-
priek tomu očakávame 
v našom družstve v jar-
nej časti nejaké zmeny 
v kádri ?

Áno, v kádri pravdepo-
dobne nastanú určité zme-
ny. Pracujeme na príchode 
V. Giertla, L. Zlukyho (Ba-
dín) a A. Luptovčiaka (Šal-
ková). Naše družstvo po 
vzájomnej dohode opustí 
M. Štulajter.

Štatisticky máme dl-
hodobo pomerne vyrov-
nané družstvo, čo sa týka 
strelených a inkasova-
ných gólov. Pripomeňme 
si to: ročník 2010/2011 – 
41:43, 2011/2012 – 37:38 
a teraz zatiaľ 18:17. Po-
darí sa nám konečne nájsť 
strelca, aby sme tento 
pomer obrátili výraznej-
šie v náš prospech?

Je pravda, že v jesennej 
časti sme mali veľký prob-
lém s gólovým zakončením. 
Družstvo sa hlavne spolie-
halo na osem gólového Rada 
Beňáka. Za svojím štandar-
dom zaostal aj M. Štulajter, 
ale gólové šance nepremie-
ňali ani ďalší hráči. V jarnej 
časti, po určitých zmenách 
v zostave a výmene hráč-
skych postov, verím, že sa 
znovu strelecky prebudíme.

A aký je váš odkaz hrá-
čom, fanúšikom a možno 
aj zástupcom vedenia obce 
do ďalšieho obdobia?

S hráčmi sme od začiatku 
prípravy neustále v kon-
takte. Chcel by som im po-
priať hlavne pevné zdravie 
a, samozrejme, aj chuť do 
tréningového procesu tak, 
aby sme mohli úspešne vy-
kročiť do jarných odvetných 
zápasov. Fanúšikom by som 
chcel poďakovať za priazeň 
v jesennej časti, keď sme 
cítili ich výraznú podporu. 
Veď také početné návštevy 
nám závidia  mnohé kluby 
vo vyšších súťažiach. Záro-
veň to pociťujeme ako zá-
väzok do ďalšieho obdobia 
a verím, že svojich priazniv-
cov peknou hrou a výsled-
kami v súťaži nesklameme. 
Moje poďakovanie patrí aj 
starostovi našej obce a po-
slaneckému zboru. Za ich 
podporu sa budeme trvale 
snažiť o reprezentáciu na-
šej obce na športovom poli 
a zároveň zvyšovať záujem 
o tento druh športu v ra-
doch našej mládeže.

(lb) foto int.

vážení športoví priatelia!

turnaj sa uskutoční 
v sobotu 6. apríla 2013 
od 9.00 hod. a bude 
prebiehať vo viacúčelovej 
krytej nafukovacej hale 
v slovenskej Ľupči pri 
Základnej škole sama 
cambela. Prezentácia 
a žrebovanie družstiev 
do skupín bude v čase 
8.00 − 8.30 hod. 

Organizačný výbor na čele 
so starostom obce srdečne 
pozývajú všetkých športo-
vých fanúšikov, obyvateľov 
obce Slovenská Ľupča a blíz-
keho okolia, aby prišli po-
vzbudiť nohejbalistov k lep-
ším výkonom. Odmenou im 

bude pekný športový záži-
tok. Organizátori počítajú 
s účasťou miestnych nohej-
balových klubov, no chýbať 
nebudú ani družstvá z dru-
hej ligy nohejbalu a najlepší 
nohejbalisti zo stredného 
Slovenska. Pri sledovaní 

týchto športových výkonov 
vám odporúčame zastaviť 
sa v našom bufete, kde sa 
vám dostane všetkého vrá-
tane „zasvätene správneho“ 
výkladu k nohejbalu. Tešíme 
sa na vašu účasť.

Organiz. výbor turnaja, foto int.

„O pohár starostu obce slovenská Ľupča“
celoslovenský nohejbalový turnaj trojíc


